
  1 (117) 
 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 
  
 
 
 
 
Plats och tid Nacka stadshus, sammanträdesrummet Orminge kl 15.00-16.40 

 BESLUTANDE
Mats Gerdau (M) 
Cathrin Bergenstråhle (M) 
Tobias Nässén (M)  
Helene Skantze (M) 
Eva Närvä-Eickenrodt (M) 
Gunilla Grudevall-Steen (FP) 
Hans Peters (C) 
Jan-Eric Jansson (KD) 
Khashayar Farmanbar (S) §§ 47-48, 
50-93 
Kaj Nyman (S) § 49 
Helena Westerling (S) 
Sidney Holm (MP) 
Rolf Wasteson (V) 
Christina Ståldal (NL) 

ERSÄTTARE 
Richard Wendt (M) 
Peter Zethraeus (M) 
Eivor Örenmark(M) 
Lars Stenholm (M) 
Monica Brohede Tellström (FP) 
Christine Lorne (C) 
Anders Tiger (KD) 
Kaj Nyman (S) §§ 47-48, 50-93 
Maria Lähetkangas (S) 
Louise Ollivier (MP) 
Mikael Carlsson (NL) 
 

 

Övriga deltagare Ulf Crichton, Erik Wiberg, Therese Rosberg, Sven Andersson, Klara 
Palmberg-Broryd, Frida Foley, David Arvidsson, Sara Lindholm, Tove 
Mark, Helena Fältén, Anna Dolk, Mikael Ranhagen, Dag Björklund, 
Caroline Cederholm, Eva Olin, Lisa Ståhlberg, Mats Bohman, Bengt Häll, 
Ann-Sofie Mårtensson, Helena Meier, Lena Dahlstedt, Liselotte Lexén 

 

Utses att justera Khashayar Farmanbar  
Justeringsdatum 2 mars 2015 § 70, § 92 Paragrafer §§ 47-93 
 4 mars 2015 §§ 47-69, 71-91, 93 

 
 

Underskrifter Sekreterare  

  Liselotte Lexén 

 Ordförande  

  Mats Gerdau 

 Justerande  

  Khashayar Farmanbar 

 
  



 
2 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunstyrelsens protokoll är justerat § 70, § 92 
Justeringen har tillkännagivits genom anslag 
 
Sammanträdesdatum 2 mars 2015 
Anslaget sätts upp 3 mars 2015 
Anslaget tas ned 25 mars 2015 
Förvaringsplats för protokollet Nacka stadshus 
 
Underskrift  ...........................................................................  
 Liselotte Lexén 

Utdragsbestyrkande 
 

BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunstyrelsens protokoll är justerat, §§ 47-69, 71-91, §93 
Justeringen har tillkännagivits genom anslag 
 
Sammanträdesdatum 2 mars 2015 
Anslaget sätts upp 5 mars 2015 
Anslaget tas ned 27 mars 2015 
Förvaringsplats för protokollet Nacka stadshus 
 
Underskrift  ...........................................................................  
 Liselotte Lexén 

Utdragsbestyrkande 
 
  



 
3 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Innehållsförteckning 

§ 47 Dnr KFKS 2015/1-019 ............................................................................... 8 

Anmälningar ................................................................................................................................. 8 

§ 48 Dnr KFKS 2015/2-019 ............................................................................. 11 

Delegationsbeslut ...................................................................................................................... 11 

§ 49 Dnr KFKS 2014/339-040 ......................................................................... 13 

Exploateringsredovisning T3 2014 - beslut om ny budget för sju 
stadsbyggnadsprojekt ............................................................................................................... 13 

§ 50 Dnr KFKS 2014/891-251 ......................................................................... 17 

Exploateringsavtal för flerbostadshus fastigheten Sicklaön 202:9, 
stadsbyggnadsprojekt 9221 ..................................................................................................... 17 

§ 51 Dnr KFKS 2012/491-214 ......................................................................... 21 

Detaljplan för nytt flerbostadshus vid Ektorpsrondellen på Sicklaön ........................... 21 

§ 52 Dnr KFKS 2015/72-251 ........................................................................... 26 

Exploateringsavtal för detaljplan för Kontor Uddvägen, Sicklaön 346:1 m.fl. samt 
avtal med Trafikverket, Sicklaön 83:3 .................................................................................. 26 

§ 53 Dnr KFKS 2012/148-214 ......................................................................... 29 

Detaljplan för Kontor Uddvägen, fastigheten Sicklaön 346:1 m.fl. Sicklaön ............... 29 

§ 54 Dnr KFKS 1997/125-214 ......................................................................... 31 

Detaljplan för del av Älta 10:1 m fl fastigheter, Ältadalen, i Älta .................................. 31 

§ 55 Dnr KFKS 2015/93-003 ........................................................................... 35 

Justering i miljö- och stadsbyggnadsnämndens reglemente ............................................ 35 

§ 56 Dnr KFKS 2014/898-003 ......................................................................... 37 

Avfallsföreskrifter ..................................................................................................................... 37 

§ 57 Dnr KFKS 2013/191-040 ......................................................................... 39 

Ägardirektiv Nacka Energi AB ............................................................................................... 39 



 
4 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 58 Dnr KFKS 2013/191-040 ......................................................................... 42 

Justerade bolagsordningar för de helägda dotterbolagen ................................................ 42 

§ 59 Dnr KFKS 2014/441-040 ......................................................................... 43 

Ägardirektiv för den kommunala produktionen ................................................................ 43 

§ 60 Dnr KFKS 2014/602-299 ......................................................................... 45 

Flerbostadshus med hyresrätter på gamla Porsmosseverkets tomt i Kummelnäs ... 45 

§ 61 Dnr KFKS 2014/915-379 ......................................................................... 48 

Klimatsmartenergi genom solceller ...................................................................................... 48 

§ 62 Dnr KFKS 2014/697-622 ......................................................................... 51 

Pedagogiska måltider i förskolan och förskolan ................................................................ 51 

§ 63 Dnr KFKS 2013/826-006 ......................................................................... 54 

Ekologiskt, rättvisemärkt och vegetariska alternativ vid kommunens 
sammankomster ........................................................................................................................ 54 

§ 64 Dnr KFKS 2014/601-009 ......................................................................... 56 

Motion om policy för att minska risken för korruption och mutor ............................. 56 

§ 65 Dnr KFKS 2014/599-020 ......................................................................... 58 

Motion om visselblåsarpolicy i kommunen ......................................................................... 58 

§ 66 Dnr KFKS 2014/89-315 ........................................................................... 60 

Parkeringsplatser vid Tallbacken och Sickla strand .......................................................... 60 

§ 67 Dnr KFKS 2014/1-201 ............................................................................. 62 

Ändring av exploatörernas medfinansiering av tunnelbanan för kontor ..................... 62 

§ 68 Dnr KFKS 2013/231-219 ......................................................................... 66 

”Fundamenta”, en stadsbyggnadsstrategi för Nacka stad på västra Sicklaön .............. 66 

§ 69 Dnr KFKS 2015/31-219 ........................................................................... 70 

Inför järnvägsplan för tunnelbana till Nacka ....................................................................... 70 



 
5 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 70 Dnr KFKS 2014/79-214 ........................................................................... 72 

Ändring genom tillägg till detaljplan 471, Älgö, avseende parkeringsytor ................... 72 

§ 71 Dnr KFKS 2014/815-251 ......................................................................... 74 

Tilläggsavtal med Stockholm om tillfällig ändstation för Saltsjöbanan vid 
Henriksdal ................................................................................................................................... 74 

§ 72 Dnr KFKS 2012/208-251 ......................................................................... 76 

Gång- och cykelväg längs Ältabergsvägen ........................................................................... 76 

§ 73 Dnr KFKS 2015/66-500 ........................................................................... 78 

Gångplan för Stockholm .......................................................................................................... 78 

§ 74 Dnr KFKS 2013/182-040 ......................................................................... 80 

Bokslut för naturreservatsnämnden år 2014 ..................................................................... 80 

§ 75 Dnr KFKS 2013/182-040 ......................................................................... 82 

Tekniska nämndens årsbokslut 2014 ................................................................................... 82 

§ 76 Dnr KFKS 2013/182-040 ......................................................................... 84 

Social- och äldrenämndens årsbokslut 2014 ...................................................................... 84 

§ 77 Dnr KFKS 2013/182-040 ......................................................................... 86 

Kommunstyrelsens årsbokslut 2014 .................................................................................... 86 

§ 78 Dnr KFKS 2015/48-040 ........................................................................... 89 

Förslag till förändrad inkomstutjämning för kommuner och landsting ........................ 89 

§ 79 Dnr KFKS 2014/251-007 ......................................................................... 93 

Revisionsrapport 5 år 2014 Granskning av intern kontroll kopplat till 
räkenskaperna ............................................................................................................................ 93 

§ 80 Dnr KFKS 2014/251-007 ......................................................................... 95 

Revisionsrapport 6 år 2014 Uppföljning av tidigare granskningar ................................. 95 

§ 81 Dnr KFKS 2015/7-106 ............................................................................. 97 



 
6 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Medlemskap i den ideella föreningen ”Sthlm 6000+”, för studentbostadsmässa 
2017 ............................................................................................................................................. 97 

§ 82 Dnr KFKS 2015/99-013 ........................................................................... 98 

Medborgarundersökning 2014 ............................................................................................... 98 

§ 83 Dnr KFKS 2015/92-103 ......................................................................... 100 

Verksamhetsberättelse 2014 för kommunstyrelsens brottsförebyggande råd med 
lokala trygg- och säkerhetsråd ............................................................................................ 100 

§ 84 Dnr KFKS 2013/137-012 ....................................................................... 102 

Tidiga och tydliga insatser för barn och unga ................................................................. 102 

§ 85 Dnr KFKS 2015/106-002 ....................................................................... 104 

Kommunstyrelsens instruktion och delegationsordning .............................................. 104 

§ 86 Dnr KFKS 2012/577-001 ....................................................................... 107 

Nacka kommuns tjänstemannaorganisation .................................................................... 107 

§ 87 Dnr KFKS 2012/577-001 ....................................................................... 108 

Processtyrning av Nacka kommuns verksamhet ............................................................ 108 

§ 88 Dnr KFKS 2015/107-001 ....................................................................... 110 

Förtydligat huvudmannaansvar enligt skollagen mellan utbildningsnämnden och 
kommunstyrelsen ................................................................................................................... 110 

§ 89 Dnr KFKS 2014/979-008 ....................................................................... 112 

IT-kunskap för alla äldre ....................................................................................................... 112 

§ 90 Dnr KFKS 2014/825-113 ....................................................................... 114 

Val av en ledamot (FP) till styrelsen för Tyresåns vattenvårdsförbund för 
perioden 2015-2018 .............................................................................................................. 114 

§ 91 Dnr KFKS 2014/825-113 ....................................................................... 115 

Val av ett ombud (FP) i Boo Energi Ekonomisk förening fr.o.m. årsmöte 2015 
t.o.m. årsmöte 2016 .............................................................................................................. 115 

§ 92 Dnr KFKS 2014/816-055 ....................................................................... 116 



 
7 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Upphandling Banktjänster .................................................................................................... 116 

§ 93 ................................................................................................................. 117 

Övriga frågor – sex inkomna politikerinitiativ ................................................................ 117 
 
 
  



 
8 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 47 Dnr KFKS 2015/1-019 

Anmälningar 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar anmälningarna till protokollet. 

Handlingar i ärendet 

Anmälningar KS 2015-03-02 

Ärende Åtgärd/ansvar 

Skrivelser  
 

Medborgarförslag från Kent Nyman om 
Monorail som alternativ till T-bana 

Svar från natur- och trafikdirektören Dag 
Björklund 

Övrigt 
 

Protokoll KSSU 2015-01-20, 2015-02-10, 
KSAU och KSVU 2015-02-17 

 

 

Anmälningar KSSU 2015-02-10 

Ärende Åtgärd/ansvar 

Skrivelser  
 

Skrivelse och svar Alphyddan  Alexander Erixon, planenheten 
Skrivelse och svar Älgö Gunilla Grudevall-Steen, ordförande, 

natur- och trafiknämnden 
Socialdemokraternas fråga om ärendet 
”Konsulttjänst – fastighetsrådgivning” 
KSSU 2015-01-20 

Svar från stadsdirektör Lena Dahlstedt  

Medborgarförslag från Kent Nyman om 
Monorail som alternativ till T-bana 

Stadsbyggnadsdirektör Gunilla Glantz  
 

 

Anmälningar KSAU 2015-02-17 

Ärende Åtgärd/ansvar 

Inbjudningar 
 

CIVSAM-Nätverket, 18 mars  
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Hot och våld mot förtroendevalda, Sthlm 
26 maj 

 

Demokratidagen 2015, 14 april + följebrev  
Regional samverkanskurs 28 sept- 1okt  
Basjuridik för förtroendevalda, Sthlm 12 
mars 

 

Utbildningsstöd till förtroendevalda, SKL  

Rapporter 
 

Rapportering enligt 16 kap 6 f-h § SoL och 
28 f-g §§ LSS av ej verkställda beslut enligt 
4 kap 1 § SoL och 9 § LSS – per sista 
december 2014 

Socialnämnden/Sidrah Schaider 
 

Cirkulär, SKL 
 

Cirkulär 14:33 Information patientlagen  
Cirkulär 14:59 Budgetförutsättningar 14-18  
Cirkulär 14:59 bilaga  
Cirkulär 14:60 Ök om bestämmelser för 
studentmedarbetare 

 

Cirkulär 15:02 Utjämningssystem 2015  
Cirkulär 15:04 Övergång av verksamhet  
Cirkulär 15:04 bilaga  
Cirkulär 15:05 Dom ang avskedad 
ambulanssjuksköterska 

 

Cirkulär 15:06 Riktlinjer om AKAP-KL  
Överenskommelse om stärkt 
innovationsförmåga + följebrev 

SKL 

Överenskommelse om psykisk ohälsa SKL 
Överenskommelse om evidensbaserad 
praktik – följebrev 

SKL 

Övrigt 
 

Nacka Energi Avstamp aplan Johanna Magnusson, Controller 
Nacka Energi Final IK rapport NEAB och 
NEFAB 

Johanna Magnusson, Controller 

Nacka Energi Försäljning Styrelseprotokoll Johanna Magnusson, Controller 
Nacka Energi Lekmannarev OH2 Johanna Magnusson, Controller 
Nacka Energi Lekmannarevisorernas 
rapport 

Johanna Magnusson, Controller 

Nacka Energi Styrelseprotokoll  Johanna Magnusson, Controller 
KSL - Rekommendation att publicera 
datamängder som öppna data - remiss 

Mats Bohman, Administrativ direktör 

Södertörns brandförsvarsförbund, 
protokoll 150130 
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Södertörns brandförsvarsförbund, 
meddelande om justering 

 

Föreningsrådet i Älta, protokoll 141111  
AB Vårljus, protokoll 141203  
Mälardalsrådet, kallelse till Rådsmöte 
150508 

 

Begäran om avtalsförhandling Anneli Sagnélius, Kommunjurist 

Cirkulerar på sammanträdet 
 

Ansökan om förordnande som 
vigselförrättare 

Länsstyrelsen Stockholm 

Yttrande vigselförrättare Helena Meier, Stadsjurist 
Brev från Älgö Fastighetsägarförening  
Svar till Älgö Fastighetsägarförening Gunilla Grudevall Sten, Kommunalråd 
Rapport från SKL: Öppna jämförelser 
Energi och klimat 2014 

 

Rapport från SKL: Ekonomirapporten, 
december 2014 

 

Förordnande som vigselförrättare från 
Länsstyrelsen 

 

 
 - - - - 
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§ 48 Dnr KFKS 2015/2-019 

Delegationsbeslut 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar delegationsbesluten till protokollet. 
 

Handlingar i ärendet 

Delegationsbeslut, anmälningar KSSU 2015-02-10 

Ärende Beslutsfattare 
Delegationsbeslut om studieresa till 
Hamburg 

Utgår. Beslut se § 32 

Delegationsbeslut om studieresa till 
Hamburg 

Utgår. Beslut se § 32 

Fullmakt – stämning obetald 
gatukostnadsersättning  

Lena Dahlstedt, Stadsdirektör 

Delegationsbeslut exploatering, sep lista  

Delegationsbeslut, exploateringsenheten 

 

Delegationsbeslut KSAU 2015-02-17 

Ärende Beslutsfattare 
Beslutsdelegation ansvar 201xx 
KFKS 2015/15-002 

Fastighetsdirektören Jenny Asmundsson 

Beslutsattestanter och ersättare för 
balanskonton år 2015 
KFKS 2013/679-043 

Stadsdirektör Lena Dahlstedt 

Beslutsattestanter 2015 ansvar 20063 
KFKS 2013/679-043 

Personaldirektör Elisabeth Carle 

Beslutsattestanter 2015 ansvar 20070 
KFKS 2013/679-043 

Kommunikationsdirektör Ann-Sofie 
Mårtensson 

Datum Nr Typ av beslut Stadsbyggnadsproj
ekt 

Fastighet/-er 

2014-12-04 27 Anstånd med betalning av 
gatukostnadsersättning  

9528 Älgö Älgö 34:5 

2014-12-19 27 Anstånd med betalning av 
gatukostnadsersättning  

9528 Älgö Älgö 14:5 
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Beslutsattestanter 2015 ansvar 20035, 40, 
41, 80, 81 och 27100 
KFKS 2013/679-043 

Administrativ direktör Mats Bohman 

Beslutsattestanter 2015 ansvar 20015 och 
20050 
KFKS 2013/679-043 

Strategi- och förnyelsedirektör Klara 
Palmberg Broryd 

Beslutsattestanter och ersättare 2015 
ansvar 21xxx 
KFKS 2015/15-002 

Social- och äldredirektör Anders 
Fredriksson 

 

Delegationsbeslut KSVU 2015-02-17 

Ärende Beslutsfattare 
Förändring av beslutsattestanter och 
ersättare inom Välfärd skola 

Einar Fransson, produktionsdirektör 
Välfärd skola 

Beslutsattestanter inom Välfärd skola 2015 Einar Fransson, produktionsdirektör 
Välfärd skola 

Beslutsattestanter inom Välfärd 
samhällsservice 

Anette Böe, produktionsdirektör Välfärd 
samhällsservice 

 
 
- - - - - 
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§ 49 Dnr KFKS 2014/339-040 

Exploateringsredovisning T3 2014 - beslut om ny budget 
för sju stadsbyggnadsprojekt 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige fastställer exploateringsbudgeten och ökar den totala 
investeringsbudgeten med 14,3 miljoner kronor enligt redovisade revideringar. 
 

Ärende 
Exploateringsverksamheten omfattar 201 stadsbyggnadsprojekt som tillsammans har syftet 
att ge förutsättningar för fler bostäder och verksamhetslokaler i kommunen. 2015 väntas 15 
projekt avslutas. Senaste budgetjusteringen gjordes i samband med tertialbokslut två 2014. 
Sammantaget för projektportföljen föreslås en budgetändring så att nettokostnaden ökar 
med 14,3 miljoner kronor. För sju projekt föreslås budgetförändringar.  Den största 
budgetförändringen berör projektet Tvärbanan där kostnaderna ökar med 14,8 miljoner 
kronor till följd av ledningsarbeten. Kostnaderna i projektet studentbostäder Ektorp ökar 
med 3,6 miljoner kronor till följd av ökade kostnader för ombyggnaden av Ektorpsvägen, 
marksanering och administrativa kostnader. För projektet Område W minskar kostnaderna 
med 4,4 miljoner kronor.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 11 
Exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 26 januari 2015 
Bilaga 1, Projekttabell, alla projekt 
Bilaga 2, Projekttabell, projekt med ny budget 
Bilaga 3, Projektbeskrivning för projekt med ny budget 
Bilaga 4, Projektlista 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 11 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut.  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige fastställer exploateringsbudgeten och ökar den totala 
investeringsbudgeten med 14,3 miljoner kronor enligt redovisade revideringar. 
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Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkande, med instämmande av Jan-Eric Jansson (KD), bifall till 
exploateringsenhetens förslag. 
 
Rolf Wasteson (V) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP), att Morningside 
Marina och Österleden utgår som projekt. 
 
Kaj Nyman (S) yrkade att exploateringsredovisningen görs över fyra år. 
 
Christina Ståldal (NL) yrkade att av Boovägen och Alphyddan utgår som projekt. 
 
Khashayar Farmanbar (S) anmälde att han ej deltar i ärendets behandling på grund av jäv. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade avslå Rolf Wastesons båda yrkanden om att Morningside 
Marina och Österleden ska utgå. 
 
Kommunstyrelsen beslutade avslå Christina Ståldals båda yrkanden om att Boovägen och 
Alphyddan ska utgå. 
 
Kommunstyrelsen beslutade avslå Kaj Nymans yrkande. 
 
I övrigt beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats Gerdaus yrkande 

Reservationer 
Rolf Wasteson reserverade sig mot beslutet och ingav följande. 
 
”Vänsterpartiet vill att projekten Morningside marina och Österleden utgår ur beslutet. 
Morningside är ett projekt för ett exklusivt boende utan kollektivtrafik på nära håll. Det är 
dåligt för miljön och det är också dåligt ur ett jämställdhetsperspektiv – det är ofta kvinnor 
som åker kollektivt, även bland den grupp människor som detta projekt vänder sig till. 
Österleden är ett projekt som bygger på ökat bilåkande. På sikt kommer bilåkandet att 
minska i regionen av miljö- och resursskäl. Redan nu måste istället satsning göras på 
kapacitetsstark och bekväm kollektivtrafik. Projekt av den här typen fungerar som 
gökungar som tränger ut dessa nödvändiga satsningar.  
När det gäller Kvarnholmsbron är det ett projekt som Vänsterpartiet motsatt sig. Även det 
av miljöskäl då det också uppmuntrar till ökat bilåkande. Samtidigt så är uppgifterna om 
kostnaderna för bron missvisande. Det bidrag som kommer från exploateringen på 
Kvarnholmen var, när beslutet om medfinansiering togs, bara till en del avsedda för bron, 
resten för andra infrastrukturinvesteringar som påverkas av byggandet på Kvarnholmen. 
Nu har hela beloppet lagts på bron vilket gör att den ser betydligt billigare ut för 
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Nackaborna men den minskningen får istället kommunen, och därmed Nackaborna, istället 
punga ut med i de andra projekten. Detta är ett vilseledande sätt att redovisa kostnader, 
detta f.ö. utan förändrade beslut.” 
 
Sidney Holm (MP) reserverade sig mot beslutet för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
Christina Ståldal (NL) reserverade sig mot beslutet för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 

Protokollsanteckningar 
Kaj Nyman (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vid flera tillfällen har den socialdemokratiska gruppen påpekat vikten att kunna följa 
förändringar i exploateringsbudgeten över tiden. Vi har respekt för att det kan vara svårt att 
med precision förutsäga kostnader tidigt i processen. Därför är det naturligt att viss 
förändring sker i exploateringskostnaderna över tid. Vissa projekt blir dyrare och en del 
billigare. Dock är det viktigt att dessa förändringar över tid går mot ett neutralt resultat, dvs 
många blir dyrare som billigare. Tyvärr har vi fortfarande inte fått se en sammanställning 
över historiken av exploateringsbudgetens utveckling och förutsägbarhet över tiden. Den 
sammanräkning som vi har gjort över de senaste fyra åren visar dock på ett kraftigt 
minusresultat över tid. Därför vill vi att kommunstyrelsen tar sitt ansvar att följa upp 
förutsägbarheten av kalkylerna.” 
 
Mats Gerdau lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vid dagens sammanträde yrkade Nackalistan att studentbostäderna vid Alphyddan ska 
utgå. Det innebär att partiet bytt fot ännu en gång. När start-PM antogs i mars 2013 sa 
partiet att det var ett ”positivt” förslag. När KSSU yttrade sig i samrådsskedet i mars 2014 
hade partiet ingen annan uppfattning än att det var bra. I valrörelsen menade Nackalistan 
dock att det inte längre var angeläget med studentbostäder i Alphyddan. Efter valet, i 
januari 2015, skrev Nackalistans representanter i miljö- och stadsbyggnadsnämnden att det 
nu var viktigt med studentbostäder i Alphyddan igen. Idag, en dryg månad senare, vill 
partiets representanter inte längre ha studentbostäderna.  
 
Att utveckla Nacka och erbjuda såväl nuvarande som tillkommande nackabor möjligheter 
att finna bostäder kräver långsiktighet och ansvarstagande, inte att man velar hit och dit 
beroende på tillfälliga opinioner. Ständigt nya direktiv och ställningstaganden leder till att 
bostäder inte kommer till och att de som trots allt byggs blir dyrare.”   
 
Christina Ståldal lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Morningside Marina, tillkommande nya bostäder i Alphyddan, förändringen av Boovägen 
med förstöring av oskattbara kulturhistoriska värden är exempel på projekt som 
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Nackalistan är mest kritiska till i uppräknade exempel. Det finns fler exempel på projekt 
som vi är kritiska till och som innebär stora förändringar av grönområden och dyrbara 
vägexploateringar. Nackalistan reserverar sig mot detta och sättet att ta ut avgifter för 
Skurubron.” 
 
Hans Peters lät anteckna följande för Centerpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Detaljplanen för projektet Morningside Marina är nu ute på samråd. Centerpartiet 
kommer efter det att ta slutgiltig ställning till utbyggnaden. Vi har hittills haft kritiska 
synpunkter på byggnadernas höjd, omfattning och den samlade gestaltningen av området.” 
 
Gunilla Grudevall-Steen (FP) lät anteckna följande för Folkpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi i Folkpartiet har ännu inte tagit ställning till projektet Morningside Marina, vi kommer 
att göra det efter att detaljplanen varit ute på samråd. 
Vi har haft tveksamheter vad gäller bebyggelse i norrläge, höjder på byggnaderna, 
omfattning, gestaltning, och tillgänglighet.” 
 
- - - - - 
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§ 50 Dnr KFKS 2014/891-251 

Exploateringsavtal för flerbostadshus fastigheten 
Sicklaön 202:9, stadsbyggnadsprojekt 9221 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att kommunen skall ingå föreslaget 
exploateringsavtal med LC Ektorp fastigheter AB avseende detaljplan för flerbostadshus 
inom fastigheten Sicklön 202:9 vid Ektorpsrondellen. 

Ärende 
Detaljplanens syfte är att skapa förutsättningar för ett flerbostadshus som delvis innehåller 
hyresrätter. Byggnaden ska placeras med hänsyn till terräng, vegetation och omgivning och 
uppföras i sex våningar. Exploateringsavtalet förutsätter att kommunfullmäktige antar 
förslaget till detaljplan för flerbostadshus inom fastigheten Sicklaön 202:9.  
 
Exploateringsavtalet innebär att kommunen överlåter mark till exploatören, ansöker om 
fastighetsbildning, projekterar och bygger ut allmänna anläggningar. Kommunen bevakar 
vidare att gestaltningen för byggnation och anläggningar på kvartersmark följs. Exploatören 
erlägger köpeskilling för marken, bekostar förrättningen, bekostar de allmänna 
anläggningarna och erlägger anslutningsavgift för VA. Kommunen säljer park- och 
gatumark för 650 000 kronor. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 november 2014 § 235 
Mark- och exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 20 oktober 2014 
Bilaga 1 Ärendeöversikt 
Bilaga 2 Exploateringsavtal med bilagor 
Bilaga 3 Gällande Projektbudget 
Bilaga 4 Registreringsbevis och firmatecknare 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 november 2014 § 235 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att kommunen skall ingå föreslaget 
exploateringsavtal med LC Ektorp fastigheter AB avseende detaljplan för flerbostadshus 
inom fastigheten Sicklön 202:9 vid Ektorpsrondellen. 
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Yrkanden 
Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade, med instämmande av Jan-Eric Jansson (KD), bifall till 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Helena Westerling (S) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (NL), Rolf Wasteson 
(V) och Sidney Holm (MP), att ärendet återremitteras för att arbeta fram ett förslag som 
ger byggnaden en bättre framtoning till den intilliggande omgivningen samt att om möjligt 
att denna detaljplan tas in i ett större sammanhang där utformningen av Ektorps centrum 
finns med. 

Beslutsgång 
Ordföranden fann att kommunstyrelsen beslutat avslå återremissyrkandet. 
 
Votering begärdes och verkställdes. 
 
Följande röstade för att bifalla till Helena Westerlings återremissyrkande. 
 
Khashayar Farmanbar (S), Helena Westerling (S), Sidney Holm (MP), Rolf Wasteson (V) 
och Christina Ståldal (NL).  
 
Följande röstade för att avslå Helena Westerlings återremissyrkande. 
 
Cathrin Bergenstråhle (M), Tobias Nässén (M), Helene Skantze (M), Eva Närvä Eickenrodt 
(M), Gunilla Grudevall-Steen (FP), Hans Peters (C), Jan-Eric Jansson (KD), och Mats 
Gerdau (M). 
 
Med åtta röster mot fem beslutade kommunstyrelsen avslå återremissyrkandet. 
 
I enlighet med Cathrin Bergenstråhles yrkande beslutade kommunstyrelsen bifalla 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Helena Westerling lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Anledningen till att vi yrkar återremiss framgår av protokollsanteckning till ärende 6 om 
beslut av detaljplan.” 
 
Rolf Wasteson lät anteckna följande. 
 
”Som Vänsterpartiet skrivit tidigare är inte detta ett bra förslag. Det handlar om ett enstaka 
nytt hus i ett vackert och centralt läge i Ektorps centrum utan att kommunen har någon idé 
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om helheten i utvecklingen. Det borde finnas en genomtänkt strategi för hur hela Ektorps 
centrum och närliggande omgivningar ska utvecklas och byggas ut. Detta exempel på 
frimärksplanering bör skrotas - istället bör ett förslag för hela Ektorp tas fram - liknande 
det som nu finns för Orminge centrum. Ett kommunalt bostadsbolag kombinerat med mer 
kommunalt markägande skulle främja denna planering och utveckling och ersätta dagens 
slumpmässiga, oförutsägbara planering.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Man kan inte se några arkitektoniska spår av de många dyrbara ”studieresor” som en 
utvald klick av politiker och tjänstemän har genomfört under en rad av år. Vid synpunkter 
på den arkitektoniska och miljömässiga utformningen blir nästan alltid svaret att man inte 
kan göra önskvärda förändringar eftersom det är upp till den private byggmästaren att 
bestämma utformningen. Syftet med de dyrbara resorna blir då lika med noll och behöver 
tas under ny seriös ekonomisk övervägande. Socialtjänsten skulle behöva dessa anslag 
bättre än det klena resultatet som resorna renderar.” 
 
Mats Gerdau lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Förslaget innebär att 40-50 nya lägenheter (varav minst 40% hyresrätter) ska byggas längs 
Ektorpsvägen och att en jätteek i södra delen av området och natur bakom huset bevaras. 
Detta stämmer helt överens med vad kommunstyrelsen i full enighet sa när start-PM 
antogs 2012.  
 
Man kan ha synpunkter på hur huset ska se ut, om skisserna är snygga eller fula. Det är 
dock ingen fråga som ska avgöras i detaljplanen. Förslagen om återremiss innebär därför 
endast att nya angelägna hyresrätter fördröjs något eller några år och att det blir färre 
lägenheter. Vi tycker också att partierna måste vara konsekventa i sina ställningstaganden. 
Ständigt nya förslag på hur man bör utforma en detaljplan leder till höga kostnader och att 
det tar orimligt lång tid. Därmed blir det färre och dyrare lägenheter. Ska vi uppnå det 
gemensamma målet om ett offensivt bostadsbyggande med fler hyresrätter och utveckling 
av våra lokala centra så måste man också vara beredd att fatta beslut om nya detaljplaner. 
De bostadssökandes intressen måste också vägas in och för oss är det ett viktigt intresse. 
Att utan onödiga fördröjningar skapa nya bostäder är en viktig del i ett Nacka som växer 
med fler jobb och fler som bidrar till den gemensamma välfärden. Därför är det viktigt att 
anta detaljplanen nu.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vid miljö- och stadsbyggnadsnämndens sammanträde den 14:e maj yrkade Miljöpartiet på 
att ärendet skulle återremitteras för en omarbetning av gestaltning och orientering. 
Voteringen slutade oavgjort och ordföranden (M) fällde återremissyrkandet med sin 
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utslagsröst. Även vid nämndens sammanträde den 15:e oktober röstades ett liknande 
återremissyrkande ner. 
 
Också vid dagens möte i stadsutvecklingsutskottet var Alliansen oenig och ordföranden 
(M) fällde ännu en gång återremissyrkandet med sin utslagsröst. Det är ytterst olyckligt för 
demokratin att konstruera nämnderna så att beslut måste fattas med hjälp av ordförandens 
utslagsröst. Om alla partier står fast vid sina ståndpunkter kommer dessutom detaljplanen 
inte att röstas igenom i kommunfullmäktige. Det hade i varit bättre för Moderaterna att 
lyssna på de andra partierna och återremittera detaljplanen i en tidigare instans. Eller räknar 
de med att deras Alliansbröder rättar in sig i ledet efter att fått vara lite lagom bångstyriga 
innan ärendet kommer upp i fullmäktige? 
 
Såsom vi konsekvent framhållit och utan att större justeringar skett, är fortfarande den 
arkitektur som redovisas som underlag för planen vid Ektorpsrondellen torftig och utan ett 
omhändertagande av denna fina och viktiga plats. Ekarna, skogsbacken och rondellen är 
tillsammans ett av Nackas russin och förtjänar mer. 
 
Man kunde t.ex. tänka sig att en byggnad formad som ett L i plan kunde lämna en framsida 
åt söder, istället för som i förslaget en gavel. Man kunde också tänka sig att på ett kreativt 
sätt överbrygga mot den befintliga byggnaden i norr, för att ge generösa 
terrasser/balkonger mellan husen. Alternativt skulle den nya byggnaden hålla sig så långt 
bort från denna byggnad att gynnsamma solförhållanden någorlunda bibehålls. 
 
Ektorpsrondellen och omgivande miljö är en plats värd att vårda. Vi anser att förslaget 
saknar finess i gestaltning och utförande. Förslaget är enkelt staplade ekonomiska moduler 
utan hänsyn till plats, utblickar eller omgivande hus. Om detta är ett tongivande sätt att 
bygga stad i Nacka hamnar vi hopplöst fel. Om detta är ett enstaka undantag är platsen 
värd bättre.” 
 
- - - - - 
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§ 51 Dnr KFKS 2012/491-214 

Detaljplan för nytt flerbostadshus vid Ektorpsrondellen 
på Sicklaön 
 
Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige antar planförslaget. 
 
Ärende 
Syftet med planen är att möjliggöra för uppförande av ett flerbostadshus på fastigheten 
Sicklaön 202:9 samt inom en mindre del av den kommunala fastigheten Sicklaön 40:14.  
 
Planområdet ligger i centrala Ektorp nära Ektorpsrondellen. Området angränsar till 
Ektorpsvägen i öster och Värmdövägen i söder. Nacka närsjukhus och Ektorps centrum är 
två viktiga närliggande serviceenheter i området.  
 
Förslaget till detaljplan gör det möjligt att bygga ett nytt flerbostadshus med cirka 40-50 nya 
lägenheter utmed Ektorpsvägen. Det nya flerbostadshuset föreslås få sju våningar och ska 
anpassas till höjdskillnader på tomten genom att den nedre våningen delvis ligger i 
suterräng. Bottenvåningen mot Ektorpsvägen ska innehålla lokaler och parkering ska 
ordnas i garage under byggnaden. En jätteek som växer strax söder om planområdet ska 
bevaras. Ekens krona är inmätt och skyddsåtgärder ska vidtas för eken under byggtiden. En 
skyddad gård för utevistelse och småbarnslek ska ordnas inom kvartersmarken. 
Ombyggnad av Ektorpsvägen med bland annat en ny gång- och cykelbana föreslås. 
 
Exploatören bekostar allmänna anläggningar som utbyggnaden av lokalgata och gångbanor 
i anslutning till gatan samt hela utbyggnaden av flerbostadshus och övriga byggnader eller 
anläggningar på kvartersmark. Det ekonomiska ansvaret för utbyggnaden i övrigt såsom 
vatten, avlopp, el- och teleledningar, teknisk kontroll, fastighetsbildning regleras i 
exploateringsavtalet. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 november 2014 § 234 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 15 oktober 2014 § 255 
Planenhetens tjänsteskrivelse den 24 oktober 2014 
Detaljplanen bedöms kunna antas i kommunfullmäktige under hösten 2014. 

1. Planbeskrivning 
2. Detaljplanekarta 
3. Utlåtande 
4. Miljöredovisning 

 



 
22 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Till denna tjänsteskrivelse fogas en karta över området samt en översikt över kommunala 
beslut, se nedan. För att hitta alla handlingar som hör till ärendets tidigare skeden – gå in på 
www.nacka.se/stadsbyggnad och använd därefter kartan eller leta efter ”Ektorpsrondellen” 
i A-Ö registret. 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 11 november 2014 § 234 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige antar planförslaget. 

Beslut i miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 15 oktober 2014 § 255 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden tillstyrkte detaljplanen och hemställde hos 
kommunfullmäktige att planförslaget antas. 

Yrkanden 
Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade, med instämmande av Jan-Eric Jansson (KD), bifall till 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Helena Westerling (S) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (NL), Rolf Wasteson 
(V) och Sidney Holm (MP), att ärendet återremitteras för att arbeta fram ett förslag som 
ger byggnaden en bättre framtoning till den intilliggande omgivningen samt att om möjligt 
att denna detaljplan tas in i ett större sammanhang där utformningen av Ektorps centrum 
finns med. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade avslå Helena Westerlings återremissyrkande. 
 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Cathrin Bergenstråhles yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Helena Westerling lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi anser att förslaget saknar finess i gestaltning och utförande. Förslaget är enkelt staplade 
ekonomiska moduler utan hänsyn till plats, utblickar eller omgivande hus. 
Med den markpolitik som Nacka kommun har och som kännetecknar moderaterna i 
Nacka, blir kommunen bunden av vad ägarna av obebyggda fastigheter har lust att göra. Vi 
socialdemokrater anser att kommunen bör ha – och borde ha haft – en mycket mer aktiv 
markpolitik och se till att äga den mark som fortfarande är obebyggd. Då hade MSN 
kunnat påverka byggherrar att bygga med en mer tilltalande gestaltning. Det hade 
underlättats även med ett kommunalt bostadsbolag. Då hade kommunen inte heller varit 
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tvungen att genom föra ”frimärksplanering”. I detta fall hade också varit angeläget och 
befogat att detaljplanera ett större område omfattande bl a Ektorp centrum. 
Den nya detaljplanen medför att de som bor i de sydligaste lägenheterna i befintlig byggnad 
norr om det aktuella planområdet kommer att få sina balkonger endast några meter från 
det nya huset, vilket innebär en avsevärd försämring för dessa boende. Möjligheterna att 
undvika den typen av försämringar hade varit betydligt större om kommunen ägt 
markområdet.” 
 
Rolf Wasteson lät anteckna följande. 
 
”Som Vänsterpartiet skrivit tidigare är inte detta ett bra förslag. Det handlar om ett enstaka 
nytt hus i ett vackert och centralt läge i Ektorps centrum utan att kommunen har någon idé 
om helheten i utvecklingen. Det borde finnas en genomtänkt strategi för hur hela Ektorps 
centrum och närliggande omgivningar ska utvecklas och byggas ut. Detta exempel på 
frimärksplanering bör skrotas - istället bör ett förslag för hela Ektorp tas fram - liknande 
det som nu finns för Orminge centrum. Ett kommunalt bostadsbolag kombinerat med mer 
kommunalt markägande skulle främja denna planering och utveckling och ersätta dagens 
slumpmässiga, oförutsägbara planering.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Man kan inte se några arkitektoniska spår av de många dyrbara ”studieresor” som en 
utvald klick av politiker och tjänstemän har genomfört under en rad av år. Vid synpunkter 
på den arkitektoniska och miljömässiga utformningen blir nästan alltid svaret att man inte 
kan göra önskvärda förändringar eftersom det är upp till den private byggmästaren att 
bestämma utformningen. Syftet med de dyrbara resorna blir då lika med noll och behöver 
tas under ny seriös ekonomisk övervägande. Socialtjänsten skulle behöva dessa anslag 
bättre än det klena resultatet som resorna renderar.” 
 
Mats Gerdau lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Förslaget innebär att 40-50 nya lägenheter (varav minst 40% hyresrätter) ska byggas längs 
Ektorpsvägen och att en jätteek i södra delen av området och natur bakom huset bevaras. 
Detta stämmer helt överens med vad kommunstyrelsen i full enighet sa när start-PM 
antogs 2012.  
 
Man kan ha synpunkter på hur huset ska se ut, om skisserna är snygga eller fula. Det är 
dock ingen fråga som ska avgöras i detaljplanen. Förslagen om återremiss innebär därför 
endast att nya angelägna hyresrätter fördröjs något eller några år och att det blir färre 
lägenheter. Vi tycker också att partierna måste vara konsekventa i sina ställningstaganden. 
Ständigt nya förslag på hur man bör utforma en detaljplan leder till höga kostnader och att 
det tar orimligt lång tid. Därmed blir det färre och dyrare lägenheter. Ska vi uppnå det 
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gemensamma målet om ett offensivt bostadsbyggande med fler hyresrätter och utveckling 
av våra lokala centra så måste man också vara beredd att fatta beslut om nya detaljplaner. 
De bostadssökandes intressen måste också vägas in och för oss är det ett viktigt intresse. 
Att utan onödiga fördröjningar skapa nya bostäder är en viktig del i ett Nacka som växer 
med fler jobb och fler som bidrar till den gemensamma välfärden. Därför är det viktigt att 
anta detaljplanen nu.” 
 
Hans Peters lät anteckna följande för Centerpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det blivande huset har förskjutits något söderut och lagts nära vägen för att på så sätt 
kunna bevara en större del av den gröna dunge med ekar som finns på baksidan. Skulle 
man flytta upp huset längre upp i backen skulle det behövas mer sprängningar i berget och 
dessutom skulle den gröna ytan minska. Vad som är positivt nu är att den stora eken ner 
mot rondellen kan stå kvar. Byggherren och arkitekterna bör nu vinnlägga sig om ta fram 
ett gestaltningsmässigt bra förslag på hur det blivande huset ska se ut.” 
 
Gunilla Grudevall-Steen (FP) lät anteckna följande för Folkpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Folkpartiet känner sig inte fullt tillfreds med den placering av huskroppen och den höjd 
på byggnaden som nu antagits, men efter övervägande , bifaller vi förslaget då 40% av 
lägenheterna blir hyresrätter.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vid miljö- och stadsbyggnadsnämndens sammanträde den 14:e maj yrkade Miljöpartiet på 
att ärendet skulle återremitteras för en omarbetning av gestaltning och orientering. 
Voteringen slutade oavgjort och ordföranden (M) fällde återremissyrkandet med sin 
utslagsröst. Även vid nämndens sammanträde den 15:e oktober röstades ett liknande 
återremissyrkande ner. 
 
Också vid dagens möte i stadsutvecklingsutskottet var Alliansen oenig och ordföranden 
(M) fällde ännu en gång återremissyrkandet med sin utslagsröst. Det är ytterst olyckligt för 
demokratin att konstruera nämnderna så att beslut måste fattas med hjälp av ordförandens 
utslagsröst. Om alla partier står fast vid sina ståndpunkter kommer dessutom detaljplanen 
inte att röstas igenom i kommunfullmäktige. Det hade i varit bättre för Moderaterna att 
lyssna på de andra partierna och återremittera detaljplanen i en tidigare instans. Eller räknar 
de med att deras Alliansbröder rättar in sig i ledet efter att fått vara lite lagom bångstyriga 
innan ärendet kommer upp i fullmäktige? 
 
Såsom vi konsekvent framhållit och utan att större justeringar skett, är fortfarande den 
arkitektur som redovisas som underlag för planen vid Ektorpsrondellen torftig och utan ett 
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omhändertagande av denna fina och viktiga plats. Ekarna, skogsbacken och rondellen är 
tillsammans ett av Nackas russin och förtjänar mer. 
 
Man kunde t.ex. tänka sig att en byggnad formad som ett L i plan kunde lämna en framsida 
åt söder, istället för som i förslaget en gavel. Man kunde också tänka sig att på ett kreativt 
sätt överbrygga mot den befintliga byggnaden i norr, för att ge generösa 
terrasser/balkonger mellan husen. Alternativt skulle den nya byggnaden hålla sig så långt 
bort från denna byggnad att gynnsamma solförhållanden någorlunda bibehålls. 
 
Ektorpsrondellen och omgivande miljö är en plats värd att vårda. Vi anser att förslaget 
saknar finess i gestaltning och utförande. Förslaget är enkelt staplade ekonomiska moduler 
utan hänsyn till plats, utblickar eller omgivande hus. Om detta är ett tongivande sätt att 
bygga stad i Nacka hamnar vi hopplöst fel. Om detta är ett enstaka undantag är platsen 
värd bättre.” 
 
- - - - - 
 
  



 
26 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 52 Dnr KFKS 2015/72-251 

Exploateringsavtal för detaljplan för Kontor Uddvägen, 
Sicklaön 346:1 m.fl. samt avtal med Trafikverket, 
Sicklaön 83:3  

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige godkänna att kommunen ingått 
exploateringsavtal med Atrium Ljungberg Uddvägen AB (org.nr 556781-3067) för 
fastigheten Sicklaön 346:1 m fl. 
 
Kommunstyrelsen bemyndigar exploateringschefen att ingå av exploateringsavtalet följande 
avtal med Trafikverket, Sicklaön 83:3. 

Ärende 
Syftet med detaljplanen är att möjliggöra ny bebyggelse för kontor, handel, kultur, 
utbildning mm och, i enlighet med kommunens översiktsplan Hållbar framtid i Nacka 
(2012), bidra till utvecklingen av västra Sicklaön till en mer sammanhängande och tät 
stadsdel. 
Till detaljplanen hör exploateringsavtal med Atrium Ljungberg Uddvägen AB. 
Exploateringsavtalet förutsätter att kommunfullmäktige senast 2015-06-15 antar förslag till 
detaljplan för fastigheten Sicklaön 346:1 m fl, Kontor Uddvägen, Sicklaön.  
Exploateringsavtalet innebär att Exploatören bekostar utbyggnaden av allmänna 
anläggningar samt att kommunens arbete i samband med detta säkerställs. Detta medför att 
projektet inte belastar kommunens ekonomi annat än med ökad framtida driftskostnad. 
Exploateringsavtalet innebär att kommunen och exploatören är överens om erforderliga 
fastighetsrättsliga åtgärder i enlighet med detaljplaneförslaget samt medfinansiering av 
tunnelbanan till Nacka. 
Kommunen tecknar avtal med Trafikverket om riskreducerande åtgärder på Sicklaön 83:3 
och i samband med Exploateringsavtalets ikraftträdande övertar exploatören samtliga av 
Kommunens skyldigheter i avtalet med Trafikverket. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 19 
Exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 27 januari 2015 
Exploateringsavtal med Atrium Ljungberg Uddvägen AB, med bilagor (Bilaga 10 avser 
Avtal med Trafikverket) 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 19 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige godkänna att kommunen ingått 
exploateringsavtal med Atrium Ljungberg Uddvägen AB (org.nr 556781-3067) för 
fastigheten Sicklaön 346:1 m fl. 
 
Kommunstyrelsen bemyndigar exploateringschefen att ingå av exploateringsavtalet följande 
avtal med Trafikverket, Sicklaön 83:3. 
 

Yrkanden 
Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Sidney Holm (MP) yrkade att ärendet återremitteras för att hantera dagvattenfrågan. 
Gröna tak eller andra åtgärder krävs i sådan omfattning att ingen ökning av dagvattenflödet 
sker. Eftersom flödessituationen före och efter nyexploateringen visar att den ökade 
mängden takytor kommer medföra att dagvattenflödet ut från området ökar med ca 12 %.  

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade avslå Sidney Holms återremissyrkande. 
 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Cathrin Bergenstråhles yrkande. 
 

Reservationer 
Sidney Holm reserverade sig för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 

Protokollsanteckningar 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nackalistan ansluter sig till förslaget om återremiss. Texten är inte helt klar och visst kan 
det vara svårt att skriva något om svart arbetskraft på ett juridiskt oantastbart sätt men 
definitivt inte omöjligt vad gäller viljeyttring och ambition.” 
 
Rolf Wasteson (V) lät anteckna följande. 
 
”Skrivningarna under §20 Svartarbete: ”Kommunens förbud mot svart arbetskraft enligt 
ID06 BÖR följas” är inte tillfredsställande. Självklart är ett förbud ett förbud, svartarbete är 
ju ett brott mot svensk lag och innebär också ett utnyttjande av arbetskraften. Den använda 
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formuleringen är därför inte acceptabel. Om exploatören har rent mjöl i påsen bör de utan 
vidare kunna acceptera en skarpare skrivning, t ex ”Parterna är överens om att svartarbete 
ska stävjas och bolaget åtar sig därför att följa ID06… osv”.” 
 
Helena Westerling (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”I exploateringsavtalet § 20 Svartarbete hade vi från Socialdemokraterna velat att 
formuleringen angående kommunens förbud mot svart arbetskraft enligt ID06 ska följas, 
inte som det nu står ”bör”. Likadant gäller med formuleringen ”Kommunen önskar att 
Bolaget ska följa ID06 Allmänna bestämmelser….” där den fetmarkerade delen borde tas 
bort. 
Vi anser dessutom att det ska byggas miljömässigt hållbart med gröna tak särskilt på denna 
plats där det skulle kunna lösa problemet med ökningen av dagvattenavrinningen.” 
 
- - - - - 
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§ 53 Dnr KFKS 2012/148-214 

Detaljplan för Kontor Uddvägen, fastigheten Sicklaön 
346:1 m.fl. Sicklaön 
  
Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige antar planförslaget. 
 
Ärendet  
Syftet med detaljplanen är att möjliggöra ny bebyggelse för kontor, handel, kultur, 
utbildning m.m. inom fastigheten Sicklaön 346:1 som ägs av Atrium Ljungberg AB. 
Området har goda kommunikationer och närhet till service, bostäder och andra 
arbetsplatser. Planområdet är en del av området kring Fanny udde på västra Sicklaön som 
enligt översiktsplanen Hållbar framtid i Nacka (2012) ska utvecklas från ett slutet 
verksamhetsområde till en mer sammanhängande och tät stadsdel, där arbetsplatser blandas 
med bostäder och service.  
Planförslaget var på granskning mellan den 25 juni och 1 augusti 2014. Detaljplanen har 
reviderats, men ändringarna bedöms inte vara av allmänt intresse och den huvudsakliga 
strukturen har behållits. Det reviderade planförslaget har översänts till Länsstyrelsen i 
Stockholms län, Trafikverket, Landstingets trafikförvaltning och Atrium Ljungberg AB för 
yttrande. Någon ytterligare erinran mot det reviderade planförslaget har inte inkommit. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 20 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 15 oktober 2014 § 256 
Planenhetens tjänsteskrivelse den 16 september 2014 
Planbeskrivning 
Detaljplanekarta 
Kvalitets- och gestaltningsprogram 
Utlåtande 
Fastighetsförteckning 
Miljöredovisning 
Bullerutredning 
Dagvattenutredning 
PM Geoteknik 
Luftkvalitetsutredning 
Riskanalys 
Trafikutredning 
Parkeringsutredning 
PM Brandskydd i fasad mot Sicklavägen 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 20 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige antar planförslaget. 

Beslut i miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 15 oktober 2014 § 256 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden tillstyrkte planförslaget och hemställer hos 
kommunfullmäktige att planförslaget antas.  
 

Yrkanden 
Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Sidney Holm (MP) yrkade att ärendet återremitteras för att hantera dagvattenfrågan. 
Gröna tak eller andra åtgärder krävs i sådan omfattning att ingen ökning av dagvattenflödet 
sker. Eftersom flödessituationen före och efter nyexploateringen visar att den ökade 
mängden takytor kommer medföra att dagvattenflödet ut från området ökar med ca 12 %.  

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade avslå Sidney Holms yrkande. 
 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Cathrin Bergenstråhles yrkande. 
 

Reservationer 
Sidney Holm reserverade sig för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 

Protokollsanteckning 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nackalistan ansluter sig till förslaget om återremiss. Texten är inte helt klar och visst kan 
det vara svårt att skriva något om svart arbetskraft på ett juridiskt oantastbart sätt men 
definitivt inte omöjligt vad gäller viljeyttring och ambition.” 
 
- - - - - 
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§ 54 Dnr KFKS 1997/125-214 

Detaljplan för del av Älta 10:1 m fl fastigheter, 
Ältadalen, i Älta 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att anta detaljplanen. 
 

Ärende 
Planområdet ligger i Älta och möjliggör en utbyggnad av bostäder, förskola och 
äldreboende. Kommunfullmäktige återremitterade ärendet 2015-02-02 
(minoritetsåterremiss). Syftet var att få till stånd en tätare bebyggelse och ökad 
exploateringsgrad, samt att huvuddelen av bostäderna skulle utgöras av flerbostadshus. 
Frågan om täthet, exploateringsgrad och bebyggelsetyper har diskuterats vid flera tillfällen 
under planprocessens gång och resulterat i det nu föreliggande planförslaget. Planförslaget 
är väl avvägt mellan olika enskilda och allmänna intressen och planenheten ser inget skäl till 
att omarbeta planförslaget, särskilt inte med de konsekvenser för tid och ekonomi som ett 
omtag skulle innebära. Detaljplanen bör därför antas i sin nuvarande utformning.  
 

Handlingar i ärendet 
Planenhetens tjänsteskrivelse den 5 februari 2015 
Kommunfullmäktige den 2 februari 2015 § 35 
Kommunstyrelsen den 12 januari 2015 § 4 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 11 december 2013 § 342 
Miljö- och stadsbyggnadsnämndens tjänsteskrivelse den 22 november 2013 
Utlåtande 
Plankarta 
Planbeskrivning 
Illustrationsplan 
Miljöredovisning 
Hållbarhetsprogram 
Tryck på länken nedan eller gå in på hemsidan där handlingar som hör till ärendets tidigare 
skeden finns: http://www.nacka.se/web/bo_bygga/projekt/altadalen/Sidor/default.aspx 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 30 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
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Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att anta detaljplanen. 

Beslut i kommunfullmäktige den 2 februari 2015 § 35 
Med stöd av 5 kap 36 § kommunallagen beslutar kommunfullmäktige att återremittera 
ärendet för att  

 få till stånd en tätare bebyggelse 
 en ökad exploateringsgrad och att  
 huvuddelen av bostäderna skulle utgöras av flerbostadshus 

Beslut i kommunstyrelsen den 12 januari 2015 § 4 
Kommunstyrelsen föreslog kommunfullmäktige att anta planförslaget. 

Beslut i miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 11 december 2013 § 342 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden tillstyrkte planförslaget och hemställer hos 
kommunfullmäktige att planförslaget antas. 
 

Yrkanden 
Cathrin Bergenstråhle yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Rolf Wasteson yrkade, med instämmande av Khashayar Farmanbar (S), Sidney Holm (MP) 
och Christina Ståldal (NL), att ärendet skulle återremitteras för att  

 få till stånd en tätare bebyggelse 
 en ökad exploateringsgrad och att  
 huvuddelen av bostäderna skulle utgöras av flerbostadshus 

 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade avslå Rolf Wastesons återremissyrkande. 
 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Cathrin Bergenstråhles yrkande. 
 

Reservationer 
Rolf Wasteson reserverade sig mot beslutet och ingav följande. 
 
”Vänsterpartiet har invändningar mot detaljplanen för f.d. grusgropen i Älta. Vi vill att där 
ska byggas mer bostäder och att de företrädesvis ska vara flerbostadshus i mindre skala. 
Flera argument har riktats mot vårt krav, bl a att planen faktiskt möjliggör byggande av 
flerbostadshus. Läser man dock de exploateringsavtal som beledsagar planen så framgår 
klart att det aldrig varit avsikten. I det läge när vårt förslag till detaljplaneändringar röstats 
ned så finns inget annat alternativ än exploatering i enlighet med dessa avtal. Det är med 
tillfredsställelse som vi kunde konstatera att planen återremitterades från 
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Kommunfullmäktige. Tyvärr har dock inga av de krav på ändringar som medföljde 
återremissen inarbetats i det förslag som nu åter kommer upp till beslut.” 
 
Sidney Holm reserverade sig mot beslutet för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp och 
ingav följande. 
 
”Miljöpartiet välkomnar att det även från Alliansens sida anses att ”grusgropen” i Ältadalen 
bebyggs med en varierad bebyggelse, dvs. en blandad bebyggelse med villor och 
bostadshus. Med nu gällande exploateringstal kommer dock inte en blandad bebyggelse att 
innebära att antalet bostäder bli flera. Vår åsikt är därför att exploateringstalet bör höjas så 
att tätare byggnation tillåts och alltså en betydande del av bostadsbeståndet blir 
flerbostadshus. Viktigt är då att den strategi kommunen har vad gäller andelen 
hyreslägenheter i flerbostadshus eftersträvas. I den mån ändrat exploateringstal får 
konsekvenser på exploateringsavtalen får alltså dessa justeras. En aspekt i detta 
sammanhang är den planerade ombyggnaden av Älta centrum. Den nu planerade 
utformningen innebär att de flesta affärerna läggs ut mot anslutande gator. För att det ska 
bli ett levande centrum krävs då att mycket folk finns i rörelse inom området. Flera 
bostäder i Ältadalen ökar också antalet boende som besöker Älta centrum och som därmed 
även ökar underlaget för de affärer, restauranger och annan service som kommer att finnas 
där. Vi delar den syn som framkom under ärendets behandling i KF att äldreboenden bör 
ligga i centrala lägen som gör det möjligt för de boende att själva eller med hjälp enkelt 
kunna ta sig till affärer eller göra andra ärenden. I stället för att placeras i Ältadalen bör ett 
äldreboende därför läggas in i det planerade centrumområdet.” 
 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau (M) lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nackamoderaterna tycker att förslaget med småskalig bebyggelse i Ältadalen är bra. 
Många efterfrågar villor och radhus och all nybyggnation i Nacka kan därför inte vara 
flerbostadshus. Det är synd att S och MP inte står fast vid vad man sa i översiktsplanen om 
att i första hand förtäta med flerbostadsbebyggelse i centrumnära lägen med bra 
kollektivtrafik utan i stället ansluter sig till V:s uppfattning att man inte ska ”rulla ut fler 
villamattor” i Nacka. Ständigt nya direktiv och velande om vad man vill leder till att 
angelägna bostäder fördröjs och blir dyrare och vi vill påminna om att S så sent som i 
januari, när planen behandlades i kommunstyrelsen, ansåg den väl avvägd.” 
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Khashayar Farmanbar lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Socialdemokraterna anser att Ältadalen kan med högre andel flerbostadshus få en mindre 
yta exploaterad. Det frigör mer gröna områden och möjliggör högre livskvalitet för de 
boende. Dessa aspekter berörs inte alls i svaret på den remiss som skulle ha behandlats.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Detta är ett område som skapas utan att hänsyn behöver tas till närliggande 
karaktärsbyggnader. Därför hade det varit lämpligt med ett mer varierat byggandet med 
flerfamiljshus och blandade upplåtelseformer som hyresrätter och bostadsrätter. Andra 
självklara inslag borde vara tydliga krav på miljövänliga hus och bostäder och en mycket 
god kollektivtrafikförsörjning. Nackas ledning borde själva styra över hur viktiga områden 
som ska exploateras ska gestaltas. Inte överlåta åt byggherren att ensam bestämma. 
Nackalistan vill gärna att planen arbetas om med en större variation i byggandet.” 
 
- - - - - 
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§ 55 Dnr KFKS 2015/93-003 

Justering i miljö- och stadsbyggnadsnämndens 
reglemente 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att justera §2 punkten B.3 så att den lyder 
”Upprätta och anta detaljplaner med standardförfarande, om de inte är av stor vikt eller har 
principiell betydelse.” 
En ny punkt läggs till gällande ärendeberedning som lyder ”Om minst två ledamöter så 
begär ska ett ärende inom myndighetsutskottet överlämnas till miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden för avgörande.” 

Ärende 
Vid årsskiftet trädde förenklingar i bestämmelser om planprocessen i kraft. Själva 
begreppet ”enkelt planförfarande” fanns inte i lagtexten utan bestod i ett antal 
bestämmelser om i vilka fall detaljplaner kunde tas fram på enklare sätt. Dessa regler är nu 
omgjorda i syfte att förenkla planprocessen generellt sett. 
 
Utgångspunkten är ett standardförfarande, sedan finns ett lite mer omfattande förfarande 
som kallas utökat förfarande och ett omfattande förfarande som kallas samordnat 
förfarande. I arbetet med reglemente för miljö- och stadsbyggnadsnämndens reglemente 
uppstod en felskrivning i §2, punkten B.3. Det skulle rätteligen ha stått upprätta och anta 
detaljplaner med standardförfarande, om de inte är av stor vikt eller har principiell 
betydelse” och inte ”upprätta och anta detaljplaner med samordnat förfarande, om de inte 
är av stor vikt eller har principiell betydelse”, som det nu kommit att göra enligt 
kommunfullmäktiges beslut om nämndorganisation i ärendet om mål och budget. 
Kommunstyrelsen föreslår att miljö- och stadsbyggnadsnämnden initierar att detta justeras i 
nämndens reglemente. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 29 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 28 januari 2014 § 7 
Juridik- och kanslienhetens tjänsteskrivelse den 23 januari 2015 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 29 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
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Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att justera §2 punkten B.3 så att den lyder 
”Upprätta och anta detaljplaner med standardförfarande, om de inte är av stor vikt eller har 
principiell betydelse.” 
En ny punkt läggs till gällande ärendeberedning som lyder ”Om minst två ledamöter så 
begär ska ett ärende inom myndighetsutskottet överlämnas till miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden för avgörande.” 

Beslut i miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 28 januari 2014 § 7 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden föreslog kommunfullmäktige fatta följande beslut: 
Kommunfullmäktige justerar §2 punkten B.3 så att den lyder ”Upprätta och anta 
detaljplaner med standardförfarande, om de inte är av stor vikt eller har principiell 
betydelse.” 
En ny punkt läggs till gällande ärendeberedning som lyder ”Om minst två ledamöter så 
begär ska ett ärende inom myndighetsutskottet överlämnas till Miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden för avgörande.” 
 

Yrkanden 
Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade, med instämmande av Helena Westerling (S), bifall till 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Cathrin Bergenstråhles yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 56 Dnr KFKS 2014/898-003 

Avfallsföreskrifter 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige anta föreslagna avfallsföreskrifter för 
Nacka kommun enligt bilaga 1 till stadsledningskontorets tjänsteskrivelse. 
 

Ärende 
Avfallsföreskrifterna utgör tillsammans med avfallsplanen Nackas renhållningsordning och 
innehåller detaljerade regler för avfallshanteringen i Nacka. Gällande föreskrifter saknar 
regler kring utsortering av matavfall och är generellt i behov av en uppdatering, både 
innehålls- och layoutmässigt. Tekniska nämnden antog föreslagna föreskrifter den 18 
november 2014. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 18 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 4 februari 2015 
Tekniska nämnden den 18 november 2014 § 223 
Avfallsföreskrifter i Nacka kommun 
Remissvar, Fastighetsägarna Stockholm 
Remissvar, Nackas miljövårdsråd 
Remissvar, miljö- och stadsbyggnadsnämnden 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 18 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige anta föreslagna avfallsföreskrifter för 
Nacka kommun enligt bilaga 1 till stadsledningskontorets tjänsteskrivelse. 

Beslut i tekniska nämnden den 18 november 2014 § 223 
Tekniska nämnden föreslog kommunfullmäktige att anta nya avfallsföreskrifter för Nacka 
kommun enligt bilaga 4 i VA- och avfallsenhetens tjänsteskrivelse. 
 

Yrkanden 
Gunilla Gruedevall-Steen (FP) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Gunilla Grudevall-Steens yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 57 Dnr KFKS 2013/191-040 

Ägardirektiv Nacka Energi AB 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige antar föreslaget ägardirektiv för Nacka 
Energi AB. 
 

Ärende 
Som ägare är det viktigt att tydligt klargöra vad man vill med bolaget och vilken nytta 
bolaget förväntas tillföra kommunen och dess medborgare. Ägardirektiv är ett av 
kommunens redskap för att styra sina aktiebolag. Det föreslagna ägardirektivet utgår från 
hur de kommunala aktiebolagen ska bidra till kommunens vision om öppenhet och 
mångfald.  
 
Kommunfullmäktige fastställde på sitt sammanträde den 2 februari 2015 ägardirektiv för 
Nysätra Fastighets AB och Nacka Stadshus AB. Ägardirektivet för Nacka Energi AB 
återremitterades av kommunfullmäktige med stöd av reglerna i 5 kap 36 § kommunallagen 
om minoritetsskydd. Återremissen avsåg att arbeta in direktiv om hållbarhet och att ändra 
kommunstyrelsens förslag så att beslut om utdelning och/eller koncernbidrag fattas enbart 
i samband med budget för det kommande året.  
 
Förslaget innehåller inte någon justering av ägardirektivet enligt återremissen. 
Ägardirektivet innehåller krav på Nacka Energi AB om att bolaget ska bedriva en effektiv 
verksamhet som är energisnål. Hur verksamheten i praktiken ska bedrivas för att nå kravet i 
ägardirektivet är ledningens och styrelsens ansvar att planera och genomföra.  
 
Beslut om utdelning och/eller koncernbidrag ska alltid fattas av kommunfullmäktige. 
Kommunfullmäktiges möjlighet att besluta om utdelning och/eller koncernbidrag i 
samband med fastställande av årsbokslutet ger fullmäktige en ökad flexibilitet i styrningen 
av bolaget. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 16 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 9 februari 2015 
Föreslaget Ägardirektiv Nacka Energi AB 
Beslutade Ägardirektiv Nacka Energi AB 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 16 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige antar föreslaget ägardirektiv för Nacka 
Energi AB. 
 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Rolf Wasteson (V) och Sidney 
Holm (MP), att ärendet skulle återremitteras för att belysa frågan om medborgarnas 
energieffektivitet. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen avslog Khashayar Farmanbars återremissyrkande. 
 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Mats Gerdaus yrkande. 

Reservation 
Rolf Wasteson (V) reserverade sig mot beslutet och ingav följande. 
 
”Vänsterpartiet vidhåller skälen till återremissen och vill att de ska inarbetas i 
ägardirektivet.” 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Frågorna som påpekades i återremissen berörs inte i svaret på återremissen. Att Nacka 
energis interna verksamhet ska vara energieffektiv är vi överens om, men vi vill ge direktiv 
till Nacka energi att verka för att fler Nackabor får det enklare och uppmuntras att vara 
energieffektiva och sett till Nacka energis verksamhetsområde blir mer klimatsmarta. Den 
frågan varken berörs eller verkar ha utretts. Därutöver anser vi det vara fel att inte ge 
bolaget goda förutsättningar till långsiktig ekonomisk planering genom att kunna ändra 
avkastningskravet vid flera tillfällen under verksamhetsåret.” 
 
Monica Brohede Tellström (FP) lät anteckna följande för Folkpartiets 
kommunstyrelsegrupp. 
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”Folkpartiets åsikt är att en eventuell extra utdelning till ägarna, vid fastställande av 
årsredovisningen, ska göras i samförstånd mellan bolagsstyrelse och ägare. Det är viktigt att 
kunna ge bolagen en viss framförhållning om vilka avkastningskrav som gäller, och 
samtidigt vill vi vara tydliga med att Nacka Energi är en del av kommunkoncernen som ska 
se till kommunens bästa som helhet.” 
 
- - - - - 
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§ 58 Dnr KFKS 2013/191-040 

Justerade bolagsordningar för de helägda dotterbolagen 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fastställer justerade bolagsordningar för 
Nacka Stadshus AB, Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljnings AB och Nysätra 
Fastighets AB. 
 

Ärende 
Kommunfullmäktige utser årligen lekmannarevisorer till de aktiebolag som Nacka kommun 
äger 100% i. Hur många lekmannarevisorer som ska väljas till respektive aktiebolag styrs av 
bolagsordningen. Stadsledningskontorets förslag innebär att kommunfullmäktige kan utse 
samma antal lekmannarevisorer till bolagen som det antal revisorer som utses till den övriga 
kommunala verksamheten.  
 
De bolag som är helägda av Nacka kommun är Nacka Stadshus AB, Nacka Energi AB, 
inklusive dotterbolaget Nacka Energi Försäljnings AB och Nysätra Fastighets AB. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 17 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 9 februari 2015 
Justerad bolagsordning för Nacka Stadshus AB 
Justerad bolagsordning för Nacka Energi AB 
Justerad bolagsordning för Nacka Energi Försäljnings AB 
Justerad bolagsordning för Nysätra Fastighets AB 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 17 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fastställer justerade bolagsordningar för 
Nacka Stadshus AB, Nacka Energi AB, Nacka Energi Försäljnings AB och Nysätra 
Fastighets AB. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 59 Dnr KFKS 2014/441-040 

Ägardirektiv för den kommunala produktionen 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige antar föreslagna ägardirektiv för den kommunala produktionen. 
 

Ärende 
Kommunstyrelsen är ansvarig för att tillhandahålla produktion av välfärdstjänster i den 
omfattning som medborgarna efterfrågar. På kommunstyrelsens uppdrag fullgör dess 
verksamhetsutskott ägaransvaret för produktionsverksamheterna.  
 
Produktionsverksamheterna är organiserade i två produktionsområden; Välfärd skola och 
Välfärd samhällsservice.  
 
Produktionsdirektör har det samlade, övergripande ansvaret för välfärdstjänster inom sitt 
område inför kommunstyrelsens verksamhetsutskott. Produktionsdirektören för det 
område som heter Välfärd samhällsservice är chef för verksamhetschef. 
Produktionsdirektören för det område som heter Välfärd skola är chef för rektor eller 
förskolechef, om en eller flera förskolor inte är organiserade tillsammans med skola/skolor 
inom ett verksamhetsområde. Rektor/förskolechef respektive verksamhetschef har det 
fulla ansvaret för sin verksamhet både vad gäller mål, personal, ekonomi och 
verksamhetsresultat. 
 
En av Nacka kommun styrprinciper är att ansvar ska ligga så nära medborgarna som 
möjligt. En förutsättning för medarbetare och chefer att kunna använda sitt ansvar är en 
tydlig styrning genom enkla och tillgängliga regelverk. Detsamma gäller för de politiska 
delarna av organisationen som ansvarar för styrningen. Stadsledningskontoret föreslår att 
kommunfullmäktige antar ägardirektiv som grund för styrningen av den kommunala 
produktionen av välfärdstjänster. Styrningen vilar på kommunens vision, grundläggande 
värdering, styrprinciper och mål- och resultatstyrning och kopplar kommunstyrelsens 
förväntningar utifrån dessa.  
 
Det föreslagna ägardirektivet är uppbyggt så att det till styrmodellen är kopplat vad som 
förväntas av produktionsverksamheterna. På så sätt konkretiseras grundläggande värdering, 
vision och mål i specifika direktiv. 
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Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 17 februari 2015 § 4 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 5 februari 2015 
Förslag till ägardirektiv 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 17 februari 2015 § 4 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige antar föreslagna ägardirektiv för den kommunala produktionen. 
 

Yrkanden 
Rolf Wasteson (V) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP), följande justering av 
texten i ägardirektivet. 
 
”Ordet kund byts ut mot brukare.” 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Rolf Wastesons yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
verksamhetsutskottets förslag.  
 

Reservationer 
Rolf Wasteson reserverade sig mot beslutet och ingav följande. 
 
”I ägardirektiven anges att man ska ’tillämpa en modell för uppföljning med de fyra 
perspektiven kund, verksamhet, medarbetare och ekonom’. Vänsterpartiet motsätter sig att 
begreppet kund används i sammanhang i kommunen där man menar brukare i någon 
bemärkelse. Som medborgare i kommunen är vi inte kunder till kommunens verksamheter. 
Begreppet kund ger helt fel bild av relationen mellan personen och kommunen. Genom 
begreppet kund fråntar sig kommunen ett ansvar och lägger över det på personen. Det är 
självklart ett ideologiskt val av alliansmajoriteten att använda begreppet kund, man visar 
med det på att man är kund på en marknad, inte just medborgare. Det solidariska i att ge 
medborgarna omsorg och tjänster efter behov ersätts av ett individualistiskt och 
marknadsmässigt synsätt.” 
 
- - - - - 
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§ 60 Dnr KFKS 2014/602-299 

Flerbostadshus med hyresrätter på gamla 
Porsmosseverkets tomt i Kummelnäs 
Motion den 16 juni 2014 av Gunnel Nyman Gräff och Kaj Nyman (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att avslå förslaget i motionen med 
motivering att planarbete för området bör ha ett bredare perspektiv för att lösa långsiktiga 
behov.  
 

Ärende 
Motionärerna föreslår att kommunen ska starta ett arbete för att bygga flerbostadshus med 
hyresrätter på den tomt i Kummelnäs där Porsmosseverket låg. 
 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden menar att arbetet med utveckling av Porsmosseområdet 
behöver inledas med en noggrann studie av vilka behov som finns i norra Boo i form av 
kommunal och annan service, så att viktiga önskemål hos kommunens medborgare kan 
tillmötesgås på bästa sätt. Exploateringsenheten tillägger att exploateringsekonomin bör 
utredas och att prioritering gentemot andra stadsbyggnadsprojekt i kommunen behöver 
göras. 

Förslagen i motionen 
Gunnel Nyman Gräff och Kaj Nyman (S) föreslår att kommunfullmäktige ska uppdra till 
kommunstyrelsen att initiera bostadsbyggande i form av flerbostadshus med 
hyreslägenheter på f d Porsmosseverkets tomt i Kummelnäs. 
 

Handlingar i ärendet 
Exploateringsenhetens och planenhetens tjänsteskrivelse den 23 januari 2015 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 10 december 2014 § 329 
Motion 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 27 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att avslå förslaget i motionen med 
motivering att planarbete för området bör ha ett bredare perspektiv för att lösa långsiktiga 
behov.  
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Beslut i miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 10 december 2014 § 329 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden föreslog kommunfullmäktige att avslå förslaget i 
motionen. 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Rolf Wasteson (V), Khashayar Farmanbar 
(S) och Christina Ståldal (NL), bifall till motionen. 
 
Cathrin Bergenstråhle (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade stadsutvecklingsutskottet i enlighet med 
Cathrin Bergenstråhles yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau (M) lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det är angeläget att man kommer igång med planeringen för ny användning av gamla 
Porsmosseverkets tomt. Planarbetet bör ha ett brett perspektiv och det vore fel att nu låsa 
sig för att bygga en massa hyresrätter just här. Idrottsändamål och småskalig villabebyggelse 
bör prövas. Vi tycker att översiktsplanens strategi om att i första hand förtäta med 
flerbostadshus i centrumnära lägen med god kollektivtrafik ska gälla även fortsättningsvis 
och dit hör inte Porsmossetomten.” 
   
Kaj Nyman lät anteckna följande för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Reningsverket på Porsmossen anlades omkring i slutet av 1960-talet för att förbättra 
miljön i gamla Boo kommun och ta hand om spillvattnet från de nya bostäderna i 
Orminge. 1999 lades det ner, när avloppet anslöts till Käppalaverket med bättre 
reningskapacitet. Efter nedläggningen stod byggnaderna tomma i ett knappt decennium 
innan de revs. Därefter har det skräpiga området legat för fäfot samtidigt som behoven av 
till exempel hyresbostäder i det villatäta norra Boo har vuxit. Porsmossen fanns för övrigt 
med i kommunens projektbank redan 2007 (visserligen under det förskönande namnet 
”Lövbergaängen”, projekt 9378) och skulle, om planerna gått i lås, varit inflyttningsklart 
redan för ett par år sedan. Av projektbeskrivning framgår inte vilken typ av bostäder det 
planerades för men sannolikt handlade det om småhus. Det projektet stannade alltså av, 
men nu är det dags att ta nya tag när det gäller Porsmossen. Förhållandena har förändrats. 
I och med utbyggnaden av VA i norra Boo har antalet bostäder (småhus) ökat kraftigt, inte 
minst i närliggande Björnberget där ett stort antal byggrätter tillkommit då området har 
kommunalt huvudmannaskap för allmän plats (= kommunala vägar). 
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Till det kommer att efterfrågan på hyresrätter i flerfamiljshus har ökat och också bejakas 
över blockgränserna. Porsmossen kunde bli ett värdefullt tillskott, inte minst för de många 
unga i Kummelnäs/Hasseludden, som i dag har svårt att hitta en egen bostad. Därför 
borde planeringen av området för hyresrätter – gärna kompletterat med till exempel någon 
form av kommunal service. 
Naturligtvis går det inte att styra upplåtelseformen i en detaljplan, men det har väl inte 
hindrat majoriteten från att få fram hyresrätter med hjälp av tomträttsavtal i andra delar av 
kommunen?” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”En bra motion om en plats med goda förutsättningar för att bebyggas, på ianspråktagen 
mark. Varför inte studentbostäder? Svaret i tjänsteskrivelsen är också delvis positivt men 
oprecist. Nackalistan har många gånger saknat ett brett anslag i utvecklingen och 
exploateringen av ett område. Här är ambitionen att man ska ha det. Man har också sent 
omsider blivit orolig över mängden tillkommande trafik vilket är något nytt och något som 
NL många gånger har varnat för. Nackalistan stödjer motionen och vill ha en snar, konkret 
tidsplan för när området, som har varit i träda i decennier, ska kunna användas till 
bostäder.”  
 
- - - - - 
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§ 61 Dnr KFKS 2014/915-379 

Klimatsmartenergi genom solceller 
Motion den 27 oktober 2014 av Mattias Qvarsell och Helena Westerling (S). 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige notera följande. Nacka kommun har idag 
en strategisk långsiktighet i miljö- och klimatarbetet. Det pågår ett arbete för att ta fram 
hållbara lösningar och åtgärder som uppfyller de beslutade miljö- och klimatmålen och 
fullmäktige har beslutat inrätta en miljömålskommitté inom kommunstyrelsens 
ansvarsområde. Det finns således en grund för hur kommunen aktivt ska arbeta framöver 
och vilka insatser och/eller underlag som behöver tas fram. Det är därför inte aktuellt att i 
dagsläget ta fram ett särskilt beslutsunderlag för Nacka kommun att bli självförsörjande på 
förnybar energi. Motionen medför ingen ytterligare åtgärd. 
 

Ärende 
Motionärerna föreslår att ett beslutsunderlag för Nacka kommun ska tas fram avseende att 
bli självförsörjande på förnybar energi. Vidare menar de att de förmodade ekonomiska 
överskottet används för att stödja omställning till en klimatsmart elanvändning. 
 
Kommunen arbetar idag med att få fram hållbara lösningar och åtgärder som är förenliga 
med de uppsatta miljö- och klimatmålen. Formandet av en miljömålskommitté inom 
kommunstyrelsens ansvarsområde samt beslutet då och då om framtagandet av 
handlingsprogram för åtgärder inom miljö-och klimatarbetet visar på en strategisk 
långsiktighet. Detta bör vara vägledande för hur kommunen aktivt ska arbeta framöver och 
vilka insatser och/eller underlag som behöver tas fram. Därmed bedöms det inte aktuellt 
att i dagsläget ta fram beslutsunderlag för Nacka kommun att bli självförsörjande på 
förnybar energi. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 19 
Förnyelseenhetens tjänsteskrivelse den 22 januari 2015 
Motion 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 19 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige notera följande. Nacka kommun har idag 
en strategisk långsiktighet i miljö- och klimatarbetet. Det pågår ett arbete för att ta fram 
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hållbara lösningar och åtgärder som uppfyller de beslutade miljö- och klimatmålen och 
fullmäktige har beslutat inrätta en miljömålskommitté inom kommunstyrelsens 
ansvarsområde. Det finns således en grund för hur kommunen aktivt ska arbeta framöver 
och vilka insatser och/eller underlag som behöver tas fram. Det är därför inte aktuellt att i 
dagsläget ta fram ett särskilt beslutsunderlag för Nacka kommun att bli självförsörjande på 
förnybar energi. Motionen medför ingen ytterligare åtgärd. 
 

Yrkanden 
Helena Westerling (S) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP), Rolf Wasteson (V) 
och Christina Ståldal (NL), bifall till motionens förslag. 
 
Hans Peters (C) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Helena Westerlings yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
Hans Peters yrkande. 
 

Reservationer 
Helena Westerling reserverade sig för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp mot 
beslutet och ingav följande. 
 
”I svaret till motionen anges att kommunen redan satt upp 6 lokala miljömål utifrån de 
nationella miljömålen, vilket är bra i sig men det betyder inte att vi kan göra ytterligare 
insatser i vårt miljöarbete. Tvärtom skulle det vara väldigt positivt om vi i Nacka kommun 
kan göra mer än vad som bestämts nationellt och internationellt, vi kan ligga steget före!” 
 
Sidney Holm reserverade sig för Miljöpartietets kommunstyrelsegrupp mot beslutet och 
ingav följande. 
 
”Tjänstemannaskrivelsen uppger att kommunens lokaenhet redan idag arbetar med att 
utveckla möjligheter att använda solceller. ”Vid nybyggnation utgör alltid solceller en del av 
utvärderingen i val av uppvärmningssätt”. Miljöpartiet vill att man utöver solvärme också alltid 
utvärderar solcellsel.  
Lokalenheten uppger att lönsamheten är låg och att återbetalningstiden tiden vid 
installation av solceller är lång. Här beror det helt på hur man räknar och enligt 
kommunens egen energieffektiviseringsstrategi ska alltid en livscykelanalys tas fram. Där 
ska man jämföra den initiala investeringen med de minskade driftskostnaderna under 
byggnadens livslängd. Redan här blir de flesta solcellselanläggningarna lönsamma utan att 
räkna in några samhällsvinster.  
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Sedan kan man fråga sig hur den styrande majoriteten ser på miljöarbete, måste det alltid gå 
med ekonomisk vinst? Hur värderar de en bättre miljö för våra barn och barnbarn?” 
 
Christina Ståldal reserverade sig för Nackalistans kommunstyrelsegrupp mot beslutet. 
 

Protokollsanteckning 
Christina Ståldal lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nackalistan stödjer motionen om solceller och vill att den ska ingå som en konkret del i 
miljöpolicyn och miljöplaner. Den nya policyn är inte särskilt konkret vilket också 
konstaterades när beslut fattades om den. Om man ska ha den minsta chans att leva upp till 
miljöåtaganden så måste man börja med fler konkreta planer omedelbart. Solceller är ett 
steg på vägen. Nackalistan reserverar sig mot avslaget.” 
 
- - - - - 
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§ 62 Dnr KFKS 2014/697-622 

Pedagogiska måltider i förskolan och förskolan  
Motion den 14 juni 2014 av Sidney Holm (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen om att det införs pedagogiska måltider i 
förskolan och skolan upp till årskurs sex och att det tas fram mål och riktlinjer för de 
pedagogiska måltiderna. Kommunen kan inte ålägga de fristående huvudmännen att 
bedriva en verksamhet med pedagogiska måltider. För de kommunala skolorna och 
förskolorna ingår det i rektors/förskolechefs ansvar att avgöra om pedagogiska måltider 
ska vara ett inslag i deras verksamheter. 
 

Ärende 
Motionären vill att det ska införas pedagogiska måltider i förskolan och skolan till och med 
årskurs sex och att det ska tas fram riktlinjer för dessa. Detta är dock en fråga som de 
fristående huvudmännen äger själva och inom de kommunala skolorna och förskolorna bör 
det vara rektors/förskolechefs sak att avgöra hur verksamheten ska bedrivas för att uppnå 
målen, inklusive att ha eller inte ha pedagogiska måltider. Förslaget är därför att förslagen i 
motionen avslås. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 16 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 6 februari 2015 
Utbildningsnämndens den 24 september 2014 § 58 
Motion 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 20 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen om att det införs pedagogiska måltider i 
förskolan och skolan upp till årskurs sex och att det tas fram mål och riktlinjer för de 
pedagogiska måltiderna. Kommunen kan inte ålägga de fristående huvudmännen att 
bedriva en verksamhet med pedagogiska måltider. För de kommunala skolorna och 
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förskolorna ingår det i rektors/förskolechefs ansvar att avgöra om pedagogiska måltider 
ska vara ett inslag i deras verksamheter. 

Beslut i utbildningsnämnden den 24 september 2014 § 58 
Utbildningsnämnden beslutar föreslå kommunfullmäktige att anse motionen besvarad och 
därmed lämnas utan åtgärd med hänvisning till att pedagogiska måltider redan i dag är ett 
uppdrag inom förskolan och skolan. Ansvaret för att detta efterlevs åligger varje 
huvudman, och som en del av den pedagogiska verksamheten ingår de pedagogiska 
måltiderna i utbildningsnämndens uppföljning och utvärdering. 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Khashayar Farmanbar (S), Rolf 
Wasteson(V) och Christina Ståldal (NL), bifall till motionen. 
 
Tobias Nässén (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Med avslag på Sidney Holms yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Tobias 
Nässéns yrkande. 
 

Reservationer 
Sidney Holm reserverade sig för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp mot beslutet och 
ingav följande. 
 
”Det är svårt att lära gamla hundar sitta. Måltiden är en väldigt central del i vårt liv och ”du 
blir vad du äter”. När ett beteende med dåliga vanor väl har grundlagts är det väldigt svårt 
att förändra. Dåliga vanor påverkar utöver vår hälsa och samhällsekonomin också hela 
planetens ekosystem negativt. Kommunen har ett strategiskt mål om att minska vår globala 
klimatpåverkan genom att sänka både de direkta och indirekta utsläppen av växthusgaser 
och här har kommunledningen ett stort ansvar för att förebygga skadliga vanor.” 
 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”En motion som glädjande nog redan är förverkligad på många håll. Ett sista steg borde 
kunna tas att bifalla motionen för att koppla ihop skolresultat, trivsel och social samvaro 
med näringsrik föda för de yngre åldrarna. Nackalistan stödjer motionen.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 



 
53 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

”Det är svårt att lära gamla hundar sitta. Måltiden är en väldigt central del i vårt liv och ”du 
blir vad du äter”. När ett beteende med dåliga vanor väl har grundlagts är det väldigt svårt 
att förändra. Dåliga vanor påverkar utöver vår hälsa och samhällsekonomin också hela 
planetens ekosystem negativt. Kommunen har ett strategiskt mål om att minska vår globala 
klimatpåverkan genom att sänka både de direkta och indirekta utsläppen av växthusgaser 
och här har kommunledningen ett stort ansvar för att förebygga skadliga vanor.” 
 
- - - - - 
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§ 63 Dnr KFKS 2013/826-006 

Ekologiskt, rättvisemärkt och vegetariska alternativ vid 
kommunens sammankomster 
Motion den 16 december 2013 av Camilla Carlberg och Lars Örback (V) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslaget om att förtäring vid kommunens sammankomster 
som utgångspunkt ska vara vegetarisk. När det gäller att ställa krav på rättvisemärkning av 
det som serveras vd sammankomsterna får kommunstyrelsen ta ställning vid kommande 
upphandling om det är ett krav som bör ställas. Motionen är med detta färdigbehandlad. 
 

Ärende 
I motionen föreslås att mat som erbjuds vid större kommunala sammankomster ska ha 
vegetarisk mat som huvudalternativ och att sådant som serveras vid sammanträden ska vara 
rättvisemärkt och ekologiskt. 
 
Erfarenheten visar att flertalet personer som deltar vid kommunala sammankomster vill ha 
förtäring som innefattar produkter av kött, fisk eller fågel. Det är inte rimligt att införa en 
administration där huvudregeln ska utgöra undantag. När det gäller rättvisemärkning av 
sammanträdesförtäring har något sådant krav inte ställts i upphandlingen av den som driver 
restaurangen i Nacka stadshus och som är den som levererar förtäringen. Det är en fråga 
för kommunstyrelsen att vid nästa upphandling överväga om ett sådant krav bör ställas. 
Den av kommunstyrelsen antagna policyn för upphandling och inköp anger att 
kommunens upphandling ska ske på ett sätt som stödjer en hållbar. samhällsutveckling. 
Vidare ska upphandlingen verka för en god livsmiljö och god etik.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 21 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 7 januari 2015 
Motion 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 21 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
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Kommunfullmäktige avslår förslaget om att förtäring vid kommunens sammankomster 
som utgångspunkt ska vara vegetarisk. När det gäller att ställa krav på rättvisemärkning av 
det som serveras vd sammankomsterna får kommunstyrelsen ta ställning vid kommande 
upphandling om det är ett krav som bör ställas. Motionen är med detta färdigbehandlad. 
 

Yrkanden 
Rolf Wasteson (V) yrkade, med instämmande av Khashayar Farmanbar (S), bifall till 
motionen. 
 
Sidney Holm (MP) yrkade bifall till motionens första attsats. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Rolf Wastesons och Sidney Holms båda yrkanden beslutade 
kommunstyrelsen i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Reservationer 
Khashayar Farmanbar reserverade sig för Socialdemokraternas kommunstyrelsegrupp mot 
beslutet. 
 
Rolf Wasteson reserverade sig mot beslutet. 
 
Sidney Holm reserverade sig för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp mot beslutet. 
 
- - - - - 
 
 
  



 
56 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 64 Dnr KFKS 2014/601-009 

Motion om policy för att minska risken för korruption 
och mutor  
Motion den 16 juni 2014 av Mattias Qvarsell och Kaj Nyman (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslagen om att ta fram en antikorruptions- och 
mutbrottspolicy. En policy anger ett förhållningssätt där Nacka kommun som organisation 
tar ställning i en viss fråga. Att uttala att medarbetare och förtroendevalda inte ska begå 
brott i sitt uppdrag är inte ett verkningsfullt sätt att arbeta mot oegentliga beteenden. 
Kommunen kan inte heller i en policy definiera godtagbara respektive icke godtagbara 
beteenden. Det ingår i kommunstyrelsens ansvar att säkerställa att det ständigt pågår ett 
systematiskt arbete på flera plan för att förebygga och förhindra mutor och korruption och 
kommunfullmäktige noterar redovisningen av det arbetet. 
 

Ärende 
Motionärerna vill att kommunen ska utarbeta en riskbaserad antikorruptions- och 
mutbrottspolicy, så att kommunen ligger i frontlinjen när det gäller kampen mot 
korruption. 
 
Kommunen bedriver ett riskbaserat arbete mot mutor och korruption på flera plan, som 
handlar om etik., moral och kunskap. Både medarbetare och förtroendevalda ska förstå sin 
funktion och sina uppdrag. Som arbetsgivare ska kommunen arbeta för att medarbetarna 
har rätt fokus i sina uppdrag och som organisation ska kommunen ha ett systematiskt 
arbete för att förebygga och förhindra oegentliga beteenden. Det omfattar bland annat att 
hålla frågan levande genom utbildning och tillgång till kunskap, en öppen och transparent 
upphandling, avtalstrohet och system som försvårar oegentliga transaktioner. För de 
politiska partierna är det en viktig fråga att säkerställa vad som driver dem som anmäler sitt 
intresse för förtroendeuppdrag i kommunen. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 22 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 7 januari 2014 
Motion 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 22 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
Kommunfullmäktige avslår förslagen om att ta fram en antikorruptions- och 
mutbrottspolicy. En policy anger ett förhållningssätt där Nacka kommun som organisation 
tar ställning i en viss fråga. Att uttala att medarbetare och förtroendevalda inte ska begå 
brott i sitt uppdrag är inte ett verkningsfullt sätt att arbeta mot oegentliga beteenden. 
Kommunen kan inte heller i en policy definiera godtagbara respektive icke godtagbara 
beteenden. Det ingår i kommunstyrelsens ansvar att säkerställa att det ständigt pågår ett 
systematiskt arbete på flera plan för att förebygga och förhindra mutor och korruption och 
kommunfullmäktige noterar redovisningen av det arbetet. 
 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (NL) och Rolf 
Wasteson (V), bifall till motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
Mats Gerdaus yrkande. 
 
Kommunstyrelsen beslutade att avslå Khashayar Farmanbars tilläggsyrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Christina (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Kommuner kan vara känsliga objekt för mutor och korruption. Nackalistan stöder därför 
motionen, som kanske inte är helt perfekt juridiskt sätt vad gäller formuleringar, men som 
ambition är den bra och viktig. Ett förslag som kom upp under mötet gällde 
återkommande utbildning av personal, helst inom området och varje år.  Politikerna är 
också en viktig grupp i sammanhanget och har inte erbjudits utbildningsinsatser vilket 
snarast borde komma till stånd. När Nacka nu står inför den jättelika utmaningen med stor 
ökad bebyggelse inom ett kort antal år, kan risken för att utsättas för mutor eller korruption 
öka. Denna motion borde därför välkomnas och ambitionsnivån höjas ytterligare.” 
- - - -  
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§ 65 Dnr KFKS 2014/599-020 

Motion om visselblåsarpolicy i kommunen 
Motion den 16 juni 2014 av Mattias Qvarsell och Kaj Nyman (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen om att det ska tas fram en yttrande-, 
meddelarfrihets- och visselblåsarpolicy för att reda ut förhållandena mellan sekretess och 
meddelarfrihet. 
 

Ärende 
Motionärerna vill att det ska tas fram en yttrande-, meddelarfrihets- och visselblåsarpolicy 
för att reda ut förhållandena mellan sekretess och meddelarfrihet. 
 
Meddelarfrihet, efterforskningsförbud och yttrandefrihet föreligger i Nacka kommun 
genom grundlag. Styrdokumentet ”policy” är ett nedskrivet uttryck som är avsett att defini-
era ett förhållningssätt i en fråga som är en kommunal angelägenhet. Det finns inte något 
utrymme för kommunen att definiera om meddelarfrihet, efterforskningsförbud eller ytt-
randefrihet utöver vad som redan gäller enligt grundlagens bestämmer. Det tillför inte 
något värde till styrningen av kommunen att i en policy tala om att förtroendevalda och 
medarbetare att lagen gäller. Arbetsutskottet avstyrker därför att det tas fram en yttrande-, 
meddelarfrihets- och visselblåsarpolicy som ska förklara skillnaden mellan sekretess och 
meddelarfrihet. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 23 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 7 januari 2015 
Motion 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 23 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen om att det ska tas fram en yttrande-, 
meddelarfrihets- och visselblåsarpolicy för att reda ut förhållandena mellan sekretess och 
meddelarfrihet. 



 
59 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Christina Ståldal (NL), Rolf 
Wasteson (V) och Sidney Holm (MP), bifall till motionen. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
arbetsutskottets förslag. 
 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade arbetsutskottet i enlighet med 
Mats Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckning 
Christina (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nackalistan bifaller ytterligare en viktig demokratisk motion angående visselblåsare. 
Denna funktion borde skötas av en utomstående instans där visselblåsaren ifråga kan känna 
sig helt säker vad gäller sekretess och att det hanteras rätt. Så är inte fallet med den 
nuvarande funktionen i Nacka.” 
 
- - - - - 
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§ 66 Dnr KFKS 2014/89-315 

Parkeringsplatser vid Tallbacken och Sickla strand 
Motion den 3 februari 2014 av Tuija Meisaari Polsa och Kaj Nyman (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige notera att garanterade parkeringsplatser för 
boende bara kan skapas på tomtmark. Parkeringsplatserna vid Sickla strand och Tallbacken 
ligger på allmän platsmark och kan inte överlåtas till de boende i området, eftersom 
anläggningar på allmän plats alltid ska vara tillgängliga för allmänheten. Förslagen i 
motionen avslås därför. 
 

Ärende 
Socialdemokraterna Tuija Meisaari-Polsa och Kaj Nyman föreslår att kommunen utreder 
möjligheterna att ha boendeparkeringar inom området Sickla strand och Tallbacken.  
 
En egen plats för boende kan bara tillskapas på tomtmark. Inom Sickla strand och 
Tallbacken är alla parkeringsplatser belägna på allmän platsmark i form av kommunens 
gatumark. Sådan mark kan inte reserveras för boende. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 24 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 6 februari 2015 
Tekniska nämnden den 20 maj 2014 § 94 
Motion 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 24 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige notera att garanterade parkeringsplatser för 
boende bara kan skapas på tomtmark. Parkeringsplatserna vid Sickla strand och Tallbacken 
ligger på allmän platsmark och kan inte överlåtas till de boende i området, eftersom 
anläggningar på allmän plats alltid ska vara tillgängliga för allmänheten. Förslagen i 
motionen avslås därför. 
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Beslut i tekniska nämnden den 20 maj 2014 § 94 
Tekniska nämnden föreslår kommunfullmäktige besluta att motionen är besvarad i och 
med att nya parkeringstal föreslås och att parkeringsavgifter är planerade att införas under 
2015. 
 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade bifall till motionen. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 67 Dnr KFKS 2014/1-201 

Ändring av exploatörernas medfinansiering av 
tunnelbanan för kontor 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att ändra medfinansieringen av utbyggnaden av tunnelbana till 
Nacka för kontor enligt modell 1 i exploateringsenhetens tjänsteskrivelse. 

Ärende 
Det råder en relativt hög vakansnivå på kontor i kommunen och fastighetsägare har 
kommunicerat att beslutad medfinansieringsnivå för kontor är för hög. För att inte hämma 
kontorsutvecklingen föreslås en ändrad nivå. Den ekonomiska konsekvensen av ändringen 
är i sammanhanget liten.  
Givet samma beräkningsunderlag som låg till grund till beslutet om medfinansieringen som 
togs i kommunstyrelsen den 15 april 2014 minskar medfinansieringsintäkten från kontor 
med 10 142 578kr. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari2015 § 12 
Exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 26 januari 2015 
Bilaga 1 – Tjänsteskrivelse till tidigare beslut om medfinansiering den 19 maj 2014 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari2015 § 12 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen beslutar att ändra medfinansieringen av utbyggnaden av tunnelbana till 
Nacka för kontor enligt modell 1 i exploateringsenhetens tjänsteskrivelse. 
 

Yrkanden 
Christina Ståldal (NL) yrkade att ärendet avslås. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Jan-Eric Jansson (KD), bifall till 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
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Beslutsgång 
Med avslag på Christina Ståldals yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med Mats 
Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Rolf Wasteson (V) lät anteckna följande. 
 
”Kanske är förslaget till beslut rimligt men tyvärr saknas tillfredsställande underlag. I 
redovisningen anges att de ekonomiska konsekvenserna är små och att de minskade 
intäkterna kommer att täckas av markförsäljning. Ingen uppgift om vad ”små” är ges. Ökad 
markförsäljning eller markförsäljning till ökade priser kan istället medföra högre 
boendekostnader och därmed sämre förutsättningar för människor med lägre inkomster att 
flytta in. Ytterligare en segregerande faktor som står i motsats till översiktsplanens mål om 
social hållbarhet. ” 
 
Mats Gerdau lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi i Nackamoderaterna vill se en attraktiv och blandad stadsmiljö på västra Sicklaön. Där 
ska bostäder, kontor, butiker och parker och mötesplatser finnas sida vid sida för att ge liv 
och rörelse. Kontorsarbetsplatser är beroende av goda kollektivtrafiklägen och för att nya 
kontorsbyggnader inte ska tillkomma först runt 2025, när tunnelbanan är på plats, är det 
rimligt att rabattera medfinansieringen under några år. Det ger både bättre förutsättningar 
för fler jobb i Nacka och en mer varierad och sammanhållen stadsutveckling. Alternativet 
är att man lämnar ”hål” för kommande kontorsbebyggelse där bostäder byggs runtomkring, 
en inte så tilltalande lösning. Vi noterar också att vi på sammanträdet fick information om 
att det beräknade intäktsbortfallet genom denna rabatt är 11 Mkr. Vi anser det vara en 
överkomlig summa i totalen på 850 Mkr i medfinansiering av tunnelbanan och har en 
ambition att detta ska hämtas hem genom ytterligare byggvolym genom att det 
sammantaget byggs ytterligare något flerbostadshus.” 
 
Khashayar Farmanbar lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Att få till stånd fler arbetsplatser, inklusive kontorslokaler i Nacka är ett av 
socialdemokraternas högsta prioritet. Vi är bekymrade över moderatledda majoritetens 
misslyckande att göra Nacka till en attraktiv plats för kontorsetableringar. Under de senaste 
åren har vi sett hur Nacka har förlorat flera stora och viktiga arbetsplatser, Telia och CGI 
är bara två sådana exempel. Den förda politiken utmynnar nu den lägre viljan att vara med 
och vilja bidra till tunnelbaneutbyggnaden. Det underlag som presenterades för KSSU 
saknas en analys över vad som skulle öka viljan till etablering av kontor i Nacka. Är 
prissänkning den enda vägen? Att jobba med ökade etableringar, bättre möjligheter för 
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små- och medelstora företag att växa och att få tag i kompetent arbetskraft ryms inom de 
förslag som socialdemokraterna har lagt, men som har förkastats av alliansen. Vi har inget 
emot en prissänkning såsom det föreslås, men för att få effekt måste det ingå i ett koncept 
för att öka företagsamheten i Nacka. Den ensidigt sänkta kostnaden ter sig som en defensiv 
och överförenklad strategi som inte har uthållighet för att skapa arbetsplatser.” 
 
Jan-Eric Jansson lät anteckna följande för Kristdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Förslaget till förändring av medfinansieringen för kontor är bra. Man bör inte se detta ur 
ett kortsiktigt ekonomiskt perspektiv, det är helt nödvändigt att tidigt i 
stadsutvecklingsprocessen bädda för etablering av fler arbetsplatser i kommunen, det är 
inte säkert att det ens när tunnelbanan finns på plats, går enkelt att locka företag att etablera 
sig i kommunen. Vi ska vara aktiva och på alla sätt skapa goda förutsättningar för att göra 
Nacka attraktivt för nya företagsetableringar. Vår vision av den blandade staden som inte 
har förstadsprägel bygger på att service och arbetsplatser finns mitt i staden som byggs.  
Detta är ett sätt att med små kortsiktiga ekonomiska förluster för kommunen bli en 
attraktiv kommun för företagen att etablera sig i. 
 
Nacka är inte enda kommun där företag kan välja att etablera sig. Nacka måste tydligt för 
företagen visa på fördelarna med att välja kommunen.” 
 
Sidney Holm (MP) lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det står ingenstans i beslutsunderlaget om vad beslutet får för ekonomiska konsekvenser. 
Detta redogjordes för muntligen under sammanträdet och en summa på 10-12 Mnkr 
nämndes. Eftersom vi som nämnd har att bevaka ekonomi och genomförandefrågor är det 
viktigt att sådan information finns med skriftligt i beslutsunderlaget. Nu rör det sig inte om 
någon större summa sett till helheten, men eftersom jag inte helt och hållet förstår hur 
summan räknats fram hade ett skriftligt beräkningsunderlag varit mer behjälpligt än en 
muntlig framställan.” 
 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Tjänsteskrivelsen visar på att man fortfarande inte har tagit nödvändig lärdom av den 
kritik som revisorerna tidigare har fört fram. Här står svepande omdömen om den 
ekonomiska konsekvensen av att man ändrar nya kontorsfastigheters kommande 
finansiering. Vid fråga av mig på mötet angående hur stor summa en liten summa kan vara 
fick jag efter en lång förklaring att det nog kunde röra sig om ca 10-12 miljoner kr, vilket 
sedan motsades av en ytterligare förklaring. Jag svävar fortfarande i okunnighet om detta är 
någorlunda realistiskt eller ej.  Att en tjänsteman värderar intäktsbortfallet som en liten 
summa är kanske inte så konstigt men för mig som politiker är det en stor summa som då 
behöver hanteras, och frågan är hur? Nackalistan anser fortfarande att det behövs en bättre 
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ordning och reda i tjänsteskrivelserna innan de godkänns och läggs fram för beslut. Fakta 
och summor ska finnas på plats och även konsekvenser. I värsta fall är detta ett tecken i 
tiden, att Nacka inte längre är så attraktivt för företagsetablering och att de bristfälliga 
kalkylerna inte kommer att hålla.” 
 
- - - - - 
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§ 68 Dnr KFKS 2013/231-219 

”Fundamenta”, en stadsbyggnadsstrategi för Nacka stad 
på västra Sicklaön  

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslagen stadsbyggnadsstrategi för skapandet av Nacka stad på 
västra Sicklaön, kallad ”Fundamenta”. 
 
Texten på sidan 5 i stadsbyggnadsstrategin ”Fundamenta” justeras. 
 
”Flödet av människor är stadens främsta kännetecken.” ändras till  
 
”Flödet av människor och människors mötesplatser är stadens främsta kännetecken.” 
 

Ärende 
Planenheten och stadsarkitekten har tagit fram ett förslag till en stadsbyggnadsstrategi för 
Nacka stad utifrån den av kommunstyrelsens för detta arbete särskilt framtagna visionen 
nära och nyskapande. Strategin utgörs av sju principer som föreslås få namnet ”Fundamenta”. 
Fundamenta ska användas som ett verktyg för analys och vägledning i planering, 
gestaltning och byggande av Nacka stad. Valet att använda ordet Fundamenta ska förtydliga 
att dokumentet är nytt och unikt för Nacka kommun och ska utgöra grunden för 
stadsbyggandet i Nacka stad.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 13 
Planenhetens tjänsteskrivelse den 27 januari 2015 
Bilaga - Fundamenta – Grunden för stadsbyggande i Nacka stad.  
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 13 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar föreslagen stadsbyggnadsstrategi för skapandet av Nacka stad på 
västra Sicklaön, kallad ”Fundamenta”. 
Texten på sidan 5 i stadsbyggnadsstrategin ”Fundamenta” justeras. 
”Flödet av människor är stadens främsta kännetecken.” ändras till  
”Flödet av människor och människors mötesplatser är stadens främsta kännetecken.” 
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Yrkanden 
Jan-Eric Jansson (KD) yrkade, med instämmande av Cathrin Bergenstråhle (M), Hans 
Peters (C) och Gunilla Grudevall-Steen (FP), bifall till planenhetens förslag. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Jan-Eric Janssons yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Först och främst vill vi instämma i de förslag som finns i dokumentet ”Fundamenta”. Vi 
anser dock att det borde kompletteras med två punkter: en om att staden också ska byggas 
med social hållbarhet som fundament, dels också att detta ska ske med ekologisk 
hållbarhet. Vi är medvetna om att dessa punkter finns också i andra styrdokument, men 
anser inte att det hindrar oss från att lägga till dem också i dessa riktlinjer.” 
 
Rolf Wasteson (V) lät anteckna följande. 
 
”Dokumentet är intressant och kan vara till stöd vid planeringen av Nacka stad. Dock har 
vi svårt att uppfatta det som så styrande som anges, dokumentet är ändå relativt allmänt 
och tveksamt så nyskapande som visionen för Nacka stad anger. Även om tankar om 
gemensamma och inkluderande allmänna ytor och möteplatser finns med i dokumentet så 
saknar vi ändå en mer påtaglig inriktning på social hållbarhet.” 
 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Med tanke på den viktiga arkitektoniska utformningen, miljöaspekter kring hållbarhet och 
begränsad energiåtgång framåt i tiden och social hållbarhet är detta dokument ofullständigt 
och kommer nog att få ett begränsat inflytande i stadsbyggnadsprocessen. Mer tydliga och 
skarpa viljeinriktning, tydlighet och mål behövs för att kunna påverka arkitektur och 
utformning. Fortfarande är begreppet Social hållbarhet odefinierat trots att det står med i 
div offentliga texter. När jag tidigare frågade om vad det innebar fick jag inget svar vare sig 
från tjänstemannahåll eller ansvarig politiker. För oss i Nackalistan innebär begreppet bl a 
att människor från olika sociala grupper och med olika inkomstnivåer ska ha möjlighet att 
flytta till västra Nacka. Fortfarande verkar det heller inte finnas något program eller 
avsiktsförklaring från stadsarkitekten och övriga kommunala arkitekter hur man tänker sig 
utformningen. Något som är vanligt i de flesta andra kommuner där liknande projekt 
planeras. Inriktningen från Allianshåll är antagligen att lämna över de flesta arkitektur- och 
utformningsfrågor till byggherrarna att hantera utan ”inblandning” av arkitektprofessionen 
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i Nacka. Nackalistan anser att detta dokument är för klent för att fungera som något slags 
ledande dokument.” 
 
Jan-Eric Jansson lät anteckna följande för Kristdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Vi vill lovorda de stadsbyggnads principer som Fundamenta bygger på. En tät och 
blandad stad öppen för alla, med starka mänskliga och gröna sammanhang är precis vad 
nackaborna vi ha och vad vi ska bygga. Fundamenta är ett bra verktyg för att förklara vilka 
mål vi har med västra Sicklaön. Nu gäller det att kommunen är modig nog att också göra 
verklighet av visionerna och inte tumma på ambitionerna. Det krävs också att vi har en 
process när vi bygger Nackastaden som ger möjlighet för förslag som är kreativa i samklang 
med Fundamenta att konkurrera med standardlösningar.” 
 
Gunilla Grudevall-Steen lät anteckna följande för Folkpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Fundamenta är en mycket viktig grund för stadsbyggande i Nacka som ger goda 
förutsättningar för att Nacka stad blir trivsam och välkomnande för alla som bor, arbetar 
och vistas här. Folkpartiet är väldigt angelägna om att Nacka ska vara ett samhälle för alla, 
vilket kräver en stor variation av både upplåtelseformer, storlek och utformning av 
bostäder, ett rikt utbud av arbetsplatser, service och nöjen samt en öppen och trivsam 
utemiljö som stimulerar till organiserade och spontana möten mellan människor. Vi vill att 
öppenheten och mångfalden i Nacka stad ska omfatta såväl dagens som morgondagens 
Nackabor.” 
 
Hans Peters lät anteckna följande för Centerpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Den framtagna Fundamenta-strategin är bra och väl genomarbetad. Den visar en stad 
med stadsbebyggelse i kvartersform. Möjligen visar bilderna relativt hårda kanter och hörn. 
En del hus bör nog byggas med mjukare linjer för att skapa ökad variation. Nacka stad bör 
också hitta något som sticker ut och där föreslår vi från Centerpartiets sida att ett kvarter 
byggs med 1800-talshus, dvs med den tidens typiska fasader med utsmyckning, burspråk, 
stuckatur, reliefer, tidstypiska mönster mm. Det ska så klart vara moderna lokaler och 
bostäder i husen. 
 
Om det ska byggas några högre hus (ej skyskrapor) bör dessa placeras nära Värmdöleden 
för att skydda från buller i de lägen den planerade överdäckningen inte täcker. Men man 
måste i det sammanhanget vara mycket noga med ljusinsläpp och undvika blåshål.”  
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Sidney Holm (MP) lät anteckna följande för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Miljöpartiet tycker det är bra att det tas fram en övergripande strategi med grundläggande 
principer för hur Nacka ska bygga stad. Många glömmer annars lätt bort att stadens främsta 
kännetecken är flödet av människor och människors mötesplatser. 
Ofta har trafikplanerare och stadsplanerare olika målbilder samtidigt som det finns en 
massa olika särintressen som vill få gehör för just sina idéer. Det är därför viktigt att arbetet 
med en gemensam målbild nu fortsätter, och att även andra strategier och policys ses över 
för att kunna bygga en hållbar stad i enlighet med de Fundamenta vi nu tagit fram.” 
 
- - - - - 
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§ 69 Dnr KFKS 2015/31-219 

Inför järnvägsplan för tunnelbana till Nacka  
Yttrande till Stockholms läns landsting under samråd 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar förslaget till yttrande. 
 

Ärende 
Nacka kommun har från Stockholms läns landstings Förvaltning för utbyggd tunnelbana 
(FUT) mottagit samrådsmaterial inom arbetet med järnvägsplanen för utbyggnaden av 
tunnelbanan från Kungsträdgården till Nacka centrum för yttrande. Samrådet syftar till att 
informera om utbyggnaden och vald principiell sträckning, samt att få synpunkter på lägen 
för stationsuppgångar. Nacka kommuns synpunkter berör vikten av att beakta 
stadsbyggnadsperspektivet, samordning med andra projekt, kulturmiljöaspekter och 
miljöpåverkan samt att eventuella negativa effekter under byggskedet minimeras. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 16 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 26 januari 2015 
Förslag till yttrande 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 16 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar förslaget till yttrande. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det är viktigt att tunnelbanans uppgångar placeras både med tanke på att de ska underlätta 
byte mellan olika trafikslag och att de underlättar människors rörlighet inte bara med 
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hänsyn till arbetsresor. Vi strävar efter att Nacka stad ska vara en plats där man både bor, 
arbetar och lever på sin fritid. 
I den framtida planeringen bör man också överväga att ge Sickla en större roll som 
knutpunkt för kollektivtrafiken eftersom Saltsjöbanan, tunnelbanan, tvärbanan och en stor 
del av Nackas busstrafik passerar där. Placeringen av uppgångar från tunnelbanan måste ta 
hänsyn till såväl bytesfunktionen som människors liv vid sidan av arbetet. 
”En av de mest angelägna sakerna vid utbyggnaden av t-banan till Nacka (och vidare mot 
Orminge) är att t-stationer och dess uppgångar placeras så att de underlättar enkla och 
snabba byten mellan t-banan, Saltsjöbanan, Tvärbanan och bussar. Exempelvis måste så 
långa bytessträckor som mellan blå linje och röda-gröna linjen vid T-Centralen undvikas 
Viktigt är också är att t-banan förläggs så grunt som möjligt för att den ska bli mer 
attraktiv. Vi är medvetna om att t-banan ska gå under Hammarby Sjö och extra djupt under 
Stockholms Ström, men vid åtminstone Järla och Nacka C bör t-stationerna ligga så högt 
som möjligt med tanke på att här kommer många byta till/från Saltsjöbanan respektive 
bussar.  
 
För att knutpunkterna ska kunna utformas och skapa så attraktiv kollektivtrafik som 
möjligt förutsätter vi att kommunen inte bara utarbetar lämpliga detaljplaner utan också gör 
de markförvärv som är nödvändiga. Det allmänna intresset måste härvid prioriteras högt.” 
 
- - - - - 
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§ 70 Dnr KFKS 2014/79-214 

Ändring genom tillägg till detaljplan 471, Älgö, avseende 
parkeringsytor 
Yttrande till förvaltningsrätten i laglighetsprövning  

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande.  

Ärende 
Beslut om planuppdrag för ändring genom tillägg till detaljplan 471 för Älgö avseende 
parkeringar, fattades av kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 18 mars 2014 § 68. 
Beslutet noterades den 7 april 2014 § 63 av kommunstyrelsen till protokollet, justerat och 
anslaget den 11 april 2014. Det sistnämnda beslutet taget av kommunstyrelsen har 
överklagats. En begäran om laglighetsprövning har inkommit till förvaltningsrätten i 
Stockholm den 7 maj 2014 och kommunen har nu förelagts att yttra sig i målet. Ett förslag 
till yttrande har tagits fram, där kommunstyrelsen bestrider yrkandet om upphävande av 
kommunstyrelsens beslut den 7 april 2014 § 63 då anmälan av stadsutvecklingsutskottets 
beslut har gått till på rätt sätt.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 21 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 18 mars 2014 § 68 
Planenhetens tjänsteskrivelse den 28 januari 2015 
Bilaga 1 Kommunens yttrande till förvaltningsrätten  
Bilaga 2 Förvaltningsrättens föreläggande den 9 november 2014  
Bilaga 3 Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 18 mars 2014 § 68 
Bilaga 4 Tjänsteskrivelse planuppdrag   
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 21 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande.  

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 18 mars 2014 § 68 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott beslutade att starta planändring av detaljplan 
471 för Älgö avseende parkeringsytor. 
Detta beslut fattades av kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott med stöd av punkten 32 
i kommunstyrelsens delegationsordning. 
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 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Yrkanden 
Christina Ståldal (NL) yrkade att ärendet avslås. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Christina Ståldals yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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Utdragsbestyrkande 

 

§ 71 Dnr KFKS 2014/815-251 

Tilläggsavtal med Stockholm om tillfällig ändstation för 
Saltsjöbanan vid Henriksdal  
 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att kommunen ska ingå föreslaget tilläggsavtal. 
 

Ärende 
I och med att Saltsjöbanan inte kommer att kunna köra till, respektive från, Slussen under 
stor del av tiden för den omfattande ombyggnaden av Slussen kommer Henriksdals station 
att fungera som en tillfällig ändstation. Där byter resenärerna till buss, som kommer att gå 
mellan Henriksdal och Slussen i skytteltrafik. Bygglov för den tillfälliga 
ändhållplatsanläggningen beviljades i Nacka kommun i november 2013. 
 
Ett avtal som reglerar ansvarsfördelning mellan Stockholm kommun och Nacka kommun 
har sedan tidigare antagits i kommunstyrelsen och löper sedan 2014-01-01. Behov av ett 
komplement till befintligt avtal har gjort att detta tilläggsavtal har tagits fram. Huvudsyftet 
med tilläggsavtalet har varit att klargöra vissa otydligheter i befintligt avtal samt att 
komplettera med information och uppgifter som gjorts gällande efter det att huvudavtalet 
antogs. Där det finns motstridiga uppgifter i avtalen har ”Avtal om station Henriksdal” 
företräde vid tolkning. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 22 
Exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 28 januari 2015 
Tilläggsavtal för station Henriksdal 
Avtal om station Henriksdal 
Situationsplan 
Karta som redovisar ansvar för drift och skötsel 
Skydd av vegetation 
Illustrationer 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 22 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen beslutar att kommunen ska ingå föreslaget tilläggsavtal. 
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Utdragsbestyrkande 

 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau (M), Gunilla Grudevall-Steen (FP), Hans Peters (C) och Jan-Eric Jansson 
(KD) lät gemensamt anteckna följande för Alliansmajoriteteten. 
 
”Det angeläget att trafiken till och från Nacka fungerar så smidigt som det bara är möjligt 
under den tid som Slussen ska byggas om. Det innebär t ex att Saltsjöbanan måste gå till 
Slussen så länge som möjligt och inte hänvisas till omstigningsplatsen i Henriksdal förrän 
det är helt nödvändigt. Vi förväntar oss att Stockholm har samma inställning och 
förutsätter därför att de är beredda att ingå detta avtal, även om de hittills inte gett 
klartecken.”   
 
- - - - - 
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§ 72 Dnr KFKS 2012/208-251 

Gång- och cykelväg längs Ältabergsvägen 
Förlängning av genomförandeavtal med Stockholms stad 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar ingå föreslagen förlängning av genomförandeavtal med 
Stockholms stad om utbyggnad av gång- och cykelväg utmed Ältabergsvägen.  
 

Ärende 
Projekt 9628 är en del av det så kallade LÄSK samarbetet (Lindalen Älta Skrubba) mellan 
Nacka, Stockholm och Tyresö kommun. Ett av LÄSK projektets syften är att utveckla 
gång- och cykelvägnätet i området och kommunerna har avtalat om att respektive kommun 
ska bekosta utbyggnaden av gång- och cykelvägar inom respektive kommun (bilaga 2, 
KFKS 2008/7 050). Inom projekt 9628, del av Ältabergsvägen, ska gång- och cykelväg från 
Hedvigslunds trafikplats till Ekstubben byggas ut och ett avtal som reglerar genomförandet 
har tecknats. 
 
Genomförandeavtalet som sträckte sig till och med 2014-12-31 tecknades 2013-05-02 och 
det avtalet måste ersättas med ett nytt. Det nya avtalet (bilaga 1) överensstämmer med det 
som tecknades 2013 och innebär inget utökat kostnadsansvar för Nacka.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 23 
Exploateringsenhetens tjänsteskrivelse den 22 januari 2015 
Bilaga 1 – Genomförandeavtal 
Bilaga 2 – Genomförandeavtal 2013 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 23 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen beslutar ingå föreslagen förlängning av genomförandeavtal med 
Stockholms stad om utbyggnad av gång- och cykelväg utmed Ältabergsvägen.  
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade att ärendet återremitteras för en genomgång av hur 
beslutsprocessen gått till och vad det är som gäller. 
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Utdragsbestyrkande 

 

 
Enligt samrådsredogörelsen från Stockholms stad framgår tydligt att GC banan ska breddas 
till 4 m (exkl. skyddsremsa?). Man har här tagit till sig av synpunkterna från bl.a. Tekniska 
nämnden i Nacka, Tyresö kommun, Skarpnäcks stadsdelsnämnd, Trafikkontoret 
Stockholms Stad och Cykelfrämjandet som alla vill se en bredare GC bana. Har detta fallit 
bort på vägen?  
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade avslå Sidney Holms återremissyrkande. 
 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Mats Gerdaus yrkande. 

Reservationer 
Sidney Holm reserverade sig mot beslutet för Miljöpartiets stadsutvecklingsutskottsgrupp 
och ingav följande. 
 
”Det är ytterst olyckligt att man bygger en regional cykelbana som underskrider måtten 
både för god standard och minsta godtagbara breddmått enligt den regionala cykelplanen. 
Det känns också extra märkligt eftersom KSSU i sitt yttrande från juni 2013 särskilt 
välkomnade de gemensamma utformningsprinciperna.” 
 

Protokollsanteckningar 
Jan-Eric Jansson (KD) lät anteckna följande för Kristdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Den sträcka längs Ältabergsvägen där denna gång- och cykelväg ska byggas, är en del av 
det regionala cykelnätet. Förutom att serva bostadsområdena lokalt i Älta, så ingår sträckan 
i huvudcykelstråket mellan Tyresö och Stockholm. 
Med tanke på att det är en del i det regionala nätet, är det förvånande om man inte håller 
sig till standardutformningen av en GC-väg.” 
 
- - - - - 
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§ 73 Dnr KFKS 2015/66-500 

Gångplan för Stockholm  
Yttrande till Stockholms stad 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande daterat 2015-01-15 över ”Gångplan för 
Stockholm”.  

Ärende 
2013 beslutade Stockholms stad om en Framkomlighetsstrategi. Den beskriver hur fler 
människor och mer gods ska kunna transporteras inom det existerande väg- och gatunätet. 
Detta ska enligt strategin ske genom att fler använder kapacitetsstarka och energisnåla 
färdmedel, gång, cykel och kollektivtrafik, samt godsfordon med hög beläggning. 
Stockholm stad har nu tagit fram en gångplan som utgör en inriktning under den redan 
beslutade framkomlighetsstrategin. De andra huvudinriktningarna är och skapa mer plats 
för bussar och cykel, att trafiken ska bli mer pålitlig och att minska de negativa effekterna 
som trafiken kan ha på storstadslivet bl.a. genom att bygga Norra länken och Förbifart 
Stockholm.  
 
Gångplanen beskriver dagens situation för fotgängare i Stockholm, en målbild för arbetet 
med gångtrafik, samt en handlingsplan för åren 2015-2020. Målsättningen är att som en del 
i framkomlighetsstrategin öka andelen lokala resor som sker till fots i staden. Inom 
innerstaden ska andelen resor till fots öka från 54 till 60 procent och inom söder- 
respektive västerort från 35 till 50 procent. 
 
Att fler människor förflyttar sig till fots bidrar till ökad kapacitet i transportsystemet. Det 
kan också ge hälsovinster att fler människor använder så kallade aktiva transportsätt, till 
exempel gång och cykel. Goda förutsättningar för gångtrafiken är vitalt för att 
kollektivtrafiken ska fungera, eftersom dessa resor ofta inleds och avslutas med 
förflyttningar till fots. 
 
Nacka kommun ser positivt på Stockholm stads arbete med att förbättra gångvänligheten 
med en gångplan. Även Nacka kommun planerar att arbeta fram en gångstrategi. I och med 
att gångstråk ofta sträcker sig över kommungränserna är det viktigt att gångplanernas 
åtgärder främjar ett kommunövergripande samarbete vilket särskilt betonas i förslaget till 
yttrande. 
 
Natur och trafiknämnden har behandlat ärendet och föreslår bilagda yttrande.  
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Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 26 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 3 februari 2015 
Förslag till yttrande 
Natur- och trafiknämnden 27 januari 2015 § 9 
Gångplan för Stockholm 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 10 februari 2015 § 26 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande daterat 2015-01-15 över ”Gångplan för 
Stockholm”.  

Beslut i natur- och trafiknämnden den 27 februari 2015§ 9 
Natur- och trafiknämnden föreslog kommunstyrelsen att anta föreslaget yttrande daterat 
2015-01-15 över ”Gångplan för Stockholm”.  
Paragrafen förklarades omedelbart justerad. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 74 Dnr KFKS 2013/182-040 

Bokslut för naturreservatsnämnden år 2014 

Beslut 
Kommunstyrelsen fastställer naturreservatsnämndens bokslut för år 2014. 
 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att överskottet om 0,7 miljoner 
kronor överförs till natur- och trafiknämnden år 2015, för att arbete med nya naturreservat. 
 

Ärende 
Naturreservatsnämnden upphörde den 31 december 2014. Det är därför kommunstyrelsen 
som tar ställning till dess bokslut.  
 
Naturreservatsnämnden redovisar ett positivt resultat med 0,7 miljoner kronor av en 
nettobudget på 13,2 miljoner kronor som beror på att medel för att kunna föreslå nya 
naturreservat inte tagits i anspråk. 
 
Under året har naturreservaten Trollsjön och Svärdsö inrättats. Arbetet återupptogs med 
Skarpnäs där förslag till inrättande beräknas föreligga under våren 2015. Efter återremiss i 
fullmäktige i november har förslag till inrättande av naturreservat i Skuruparken 
kompletterats och nytt förslag beräknas bli behandlat i fullmäktige i början på 2015.    
 
Nackas största fladdermusholk finns numera i gammalt igenbyggt båtskjul i naturreservatet 
Gärdesudden och en fågelskådarplats har anlagts vid Tollare träsk. Återställande efter 
sommarens skyfall har prioriterats vilket i viss mån har tagit resurser från de planerade 
åtgärderna som förskjuts till 2015. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 7 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 4 februari 2015 
Verksamhetsresultat, uppföljning av strategiska mål och nyckeltal 
Specifikation av naturreservatsnämndens kostnader 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 7 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen fastställer naturreservatsnämndens bokslut för år 2014. 
 



 
81 (117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att överskottet om 0,7 miljoner 
kronor överförs till natur- och trafiknämnden år 2015, för att arbete med nya naturreservat. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 75 Dnr KFKS 2013/182-040 

Tekniska nämndens årsbokslut 2014 

Beslut 
Kommunstyrelsen fastställer årsbokslut för tekniska nämnden för 2014 och överlämnar det 
till kommunfullmäktige. 
 

Ärende 
Tekniska nämnden upphörde den 31 december 2014. Det är därför kommunstyrelsen som 
tar ställning till dess bokslut.  
 
Tekniska nämnden ansvarade för att utveckla och värna Nackabornas livsmiljö. I 
nämndens ansvar ingick att invånarna skulle kunna förvänta sig en välskött utemiljö, rent 
vatten och en god framkomlighet. 
 

Vädret är en faktor som alltid påverkar både investeringsprojekt och driften av Nackas 
gator, vägar, parker, och VA. Insatserna varierar därför från år till år och så även det 
ekonomiska resultatet jämfört med budget. Vintern 2013/2014 var mild jämfört med 
tidigare år, men flera regnoväder under sensommaren 2014 orsakade översvämningar.  
 
I SCB:s årliga medborgarundersökning får skötseln av gator, vägar och gång- och 
cykelvägar ännu högre betyg än tidigare år och ligger i topp. Liksom tidigare år är ett 
förbättringsområde tillgängligheten till återvinningslösningar, där flera projekt pågår. Ett 
exempel är utbyggnaden av Österviks återvinningscentral, som blir dubbelt så stor och med 
fler och bättre möjligheter att sortera sitt avfall. Återvinningscentralen i Skuru kommer att 
vara kvar till slutet av 2016.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 8 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 31 december 2014 
Måluppfyllelse med nyckeltal 
Ekonomisk uppföljning 
Investeringsredovisning 
Resultat- och balansräkning för VA-verket 
Stickprovsanalys 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 8 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen fastställer årsbokslut för tekniska nämnden för 2014 och överlämnar det 
till kommunfullmäktige. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiet de grönas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Avfallsverksamheten redovisar för året ett underskott om ca 5,5 mnkr mot budget. 
Orsaken är i huvudsak att fler kunder än tidigare bedömt, börjat sortera ut sitt matavfall. 
En ökad insamling vid våra återvinningscentraler ger också ökade kostnader. Detta är i 
grunden positivt men kräver en justering av avfallstaxan för att kunna bejaka den positiva 
trenden.” 
 
- - - - - 
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§ 76 Dnr KFKS 2013/182-040 

Social- och äldrenämndens årsbokslut 2014 

Beslut 
Kommunstyrelsen fastställer årsbokslut för social- och äldrenämnden för 2014 och 
överlämnar det till kommunfullmäktige. 
 

Ärende 
Social- och äldrenämnden upphörde den 31 december 2014. Det är därför 
kommunstyrelsen som tar ställning till dess bokslut.  
 
Nacka kommun har bra resultat överlag för alla verksamheter inom social- och 
äldrenämndens ansvarsområde. Kund- och brukarundersökningar som kommunen själv 
låtit göra och undersökningar från SCB med flera visar på mycket goda resultat för alla 
verksamhetsområden. Det gäller både utförandet av tjänsterna och den 
myndighetsutövning som utförs. 
 
Det ekonomiska utfallet blev en negativ avvikelse jämfört med budget på 37,9 miljoner 
kronor. Underskottet beror främst på att antalet personer i behov av stöd har ökat kraftigt 
inom såväl individ- och familjeomsorgen som området funktionsnedsättning. 
Socialnämnden och äldrenämnden kommer under 2015 att ha ett starkt fokus på att få en 
ekonomi i balans. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 9 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 4 februari 2015 
Bokslut: T3: 2014 (i siffror) 
Bokslut: Målstyrning; Operativa mål IFO barn och unga T3:2014 
Bokslut: Målstyrning; Operativa funktionsnedsättning T3:2014 
Bokslut: Målstyrning; Operativa mål IFO vuxen T3:2014 
Bokslut: Målstyrning; Operativa mål äldre T3:2014 
Socialnämnden: Utfall 2014 och ekonomiska förutsättningar 2015 
Äldrenämnden: Utfall 2014 och ekonomiska förutsättningar 2015 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 9 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
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Kommunstyrelsen fastställer årsbokslut för social- och äldrenämnden för 2014 och 
överlämnar det till kommunfullmäktige 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det är oroande att alltfler hamnar i behov av stöd inom social- och äldrenämndens 
område. En del av siffrorna kan säkerligen förklaras med det kraftigt ökade antalet 
utförsäkrade till följd av den borgerliga regeringen misslyckade politik. Det finns onekligen 
fler orsaker till att fler människor hamnar i situationer där stöd behövs. Som lösning nämns 
att vi ska jobba mer med kostnadsbesparing. Vi reagerar på att detta skulle vara ett 
effektiviseringsproblem som ska sparas bort. När människor behöver hjälp ska vi bistå med 
den hjälpen så att de så fort som möjligt kan hitta tillbaka till ett gott liv med arbete och 
livskvalitet. Samtidigt bör vi öka våra ambitioner när det gäller det förebyggande arbetet. 
Inget av dessa kan och ska beskrivas så syniskt som ett ”effektiviseringsproblem” som ska 
åtgärdas. Bland förebyggande arbeten nämns 90+gympan. Det är en bra åtgärd. Dock finns 
det ett ännu större behov att understödja arbetet med hälsobringande och förebyggande 
gympa för ålderskategorierna 60-70 åringar.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiet de grönas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Underskottet i social- och äldrenämnden beror främst på att antalet personer i behov av 
stöd har ökat kraftigt inom såväl individ- och familjeomsorgen som området 
funktionsnedsättning. I tjänsteskrivelsen står skrivet att Socialnämnden och äldrenämnden 
kommer under 2015 att ha ett starkt fokus på att få en ekonomi i balans. Att hålla sig inom 
budgetramarna ska väl alltid ha hög prioritet, här behövs ytterligare åtgärder. Om det är en 
kraftig ökning av antalet som behöver stöd, bör man först ta reda på orsaken och om det 
går vidta förebyggande åtgärder. Är det en permanent förändring kan krävas ytterligare 
budgetanslag.”    
 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Oroväckande med trenden för socialtjänsten med underskott. Riskerar det viktiga 
förebyggande arbetet att stryka på foten och att man bara går på konkreta anmälningar, när 
mycket redan är för sent? Om så är fallet kommer underskottet att accellera visar 
vetenskapliga undersökningar gällande det viktiga sociala förebyggande arbetet.” 
- - - - - 
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§ 77 Dnr KFKS 2013/182-040 

Kommunstyrelsens årsbokslut 2014 

Beslut 
Kommunstyrelsen fastställer årsbokslut 2014 för kommunstyrelsen. 
 

Ärende 
Kommunstyrelsen har ansvar för samordning och uppsikt över kommunens samlade 
verksamhet. Kommunstyrelsen har som nämnd ansvar för arbetsgivarfrågor, 
näringslivspolitik, fastighetsfrågor och markpolitik, god livsmiljö, långsiktig hållbar 
utveckling och frågor som rör trygghet och säkerhet.  
 
Det utfall som samlas under rubriken ”Kommunstyrelsen”, omfattar förutom 
kommunstyrelsen även budgetområdena kommunfullmäktige, stadsledningskontoret, 
stödenheter, myndighets- och huvudmannaenheter och den kommunala produktionen av 
välfärdstjänster. Totalt blir det ett negativt utfall på 841 miljoner kronor för 2014. Utfallet 
är belastat med kostnader på 850 miljoner för tunnelbanan. Resultatet exklusive 
tunnelbanan uppgår till knappt 9 miljoner kronor. 
 
Kommunstyrelsens måluppfyllelse är överlag god. Tjänster som finansieras av kommunen 
har god kvalitet och medborgarna upplever en hög grad av valfrihet. Nacka är en attraktiv 
arbetsgivare med kompetenta, stolta och motiverade medarbetare. Bedömningen är att 
ekonomin är långsiktigt hållbar.  
 
Medborgarnas förtroende för kommunen och nöjdheten med information och sina 
möjligheter att påverka är ett utvecklingsområde för kommunstyrelsen. 

Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 23 februari 2015 
Årsbokslut 2014 Kommunstyrelsen 
Årsbokslut 2014 Välfärd skola 
Årsbokslut 2014 Välfärd samhällsservice 
Årsbokslut 2014 Fastighet 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 17 februari 2015 § 6 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 17 februari 2015 § 7 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 10 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 17 februari 2015 § 6 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott noterade informationen till protokollet och 
beslutade att ärendet ska tas upp på kommunstyrelsens sammanträde den 2 mars 2015. 

Beslut i kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 17 februari 2015 § 7 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott noterade informationen till protokollet och 
beslutade att ärendet ska tas upp på kommunstyrelsens sammanträde den 2 mars 2015. 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 10 
Kommunstyrelsens arbetsutskott noterar informationen till protokollet. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Kaj Nyman (S) lät anteckna följande. 
 
”Kommunstyrelsen redovisar ett underskott för 2014 på 841 miljoner kronor. Orsaken är, 
som det framhålls i tjänsteskrivelsen, en avsättning ”av redovisningstekniska skäl” för 
tunnelbane¬avtalet på 850 miljoner kronor. Denna avsättning måste enligt gällande 
regelverk bokföras direkt det år då avtalet ingicks. 
 
Under senhösten drev moderaterna i kommunen, med stöd av de övriga 
majoritetspartierna, med en nästan osannolik brådska igenom en försäljning av omkring en 
tredjedel av kommunens fastigheter – skolor, sporthallar, förskolor och äldreboenden – till 
Rikshem. Försäljningen skulle inbringa netto 1,1 miljarder kronor. För majoriteten var det 
uppenbart mycket viktigt att få igenom försäljningen före årsskiftet. 
 
Mycket tyder på man såg ett tydligt samband mellan utgiften (tunnelbaneavtalet) och 
intäkten (fastighetsförsäljningen). Genom att bokföra tunnelbaneavtalets kostnad och 
fastighetsför-säljningens intäkt samma år skulle man från kommunledningens sida undvika 
att tvingas redovisa ett stort underskott i bokslutet för 2014. 
 
Vid dagens sammanträde med kommunstyrelsen, då kommunstyrelsens bokslut för förra 
året behandlades, hävdade ordföranden att det inte fanns något sådant samband. Skälet till 
brådskan med att få avtalet med Rikshem i hamn var enligt honom att avtalet stipulerade 
att försäljningen skulle vara bekräftad av kommunfullmäktige senast den 22 december. Men 
det kunde lika gärna, hävdade han, ha varit klart en månad senare. Något samband mellan 
den stora utgiften och den stora intäkten inte. 
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Avtalet med Rikshem initierades i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott inför dess 
sammanträde den 11 november. Via kommunstyrelsen den 1 december nådde det 
kommunfullmäktige inför dess sista ordinarie sammanträde för året den 15 december. 
Risken – sett från majoritetens utgångspunkt – fanns förstås att avtalet inte skulle gå 
igenom i fullmäktige den 15 december, eftersom det finns ett minoritetsskydd i 
kommunallagen. 21 röster skulle räcka för att skicka tillbaka avtalet till kommunstyrelsen. 
Helt uppenbart kalkylerade de moderata ordförandena i kommunstyrelsen och 
kommunfullmäktige med detta, eftersom de kallade till extra sammanträden med 
kommunstyrelsen och fullmäktige redan den 18 december. 
 
Uppenbarligen var det nödvändigt för dem att få igenom avtalet före årsskiftet. Varför? 
Jag kan se två orsaker. Antingen trodde majoriteten att det var möjligt att kvitta utgiften 
mot intäkten och få ett plusresultat för 2014. (Att det inte gick visade ju revisorerna redan 
före fullmäktigemötet den 15 december.) 
Eller så räknade de inte med denna möjliga återremiss när avtalet slöts med Rikshem om en 
försäljning den 22 december. 
 
Oavsett skäl visar det skedda enligt min mening inte på något särskilt gott handlag från 
kommunledningens sida.” 
 
Mats Gerdau (M) lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det samlade resultatet för kommunen blir 420 Mkr för 2014, det bästa någonsin. 
Resultatet påverkas av två stora framtidsavtal som Nacka ingicks under året, dels om 
tunnelbana och nya bostäder och dels om försäljning av fastigheter till Rikshem. Räknar 
man bort effekterna av dessa avtal blir det ändå ett stort samlat överskott, 120 Mkr. Det har 
påståtts att avtalet med Rikshem skyndats fram för att förbättra 2014 års resultat. Vi menar 
att det avtalet gör att vi kan bygga Nacka starkt för framtiden med stora investeringar och 
låg skuldsättning. ”  
 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Ett parti berömmer sig för att ha fixat ett positivt årsbokslut för Nacka då man i smyg och 
i största hast sålde ut en stor del av kommunens förmögenhet i form av fastigheter. Om 
man inte hade gjort det hade man suttit i en svår sits med stora pekuniära problem och 
gigantiska åtaganden. På detta vis säljer man ut yngre Nackabors framtida förmögenhet i 
fastigheter. Man har ännu inte redovisat för hur stort belopp som kommer att behöva 
investeras i framtida välfärdsverksamheter då Nackas befolkning kraftigt ökar. En person 
med insikt i detta sa att den summan kan belöpa sig till 6 miljarder kronor. Detta borde ha 
funnits med på bordet i avtalsanalysen vid tunnelbaneavtalets ekonomiska 
konsekvensanalys men så var inte fallet.” 
- - - - -  
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§ 78 Dnr KFKS 2015/48-040 

Förslag till förändrad inkomstutjämning för kommuner 
och landsting 
Yttrande till Regeringen 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar informationen och antar stadsledningskontorets förslag till 
remissvar apropå finansdepartementets promemoria (Fi 2015/379) Ändrad inkomstutjämning 
för kommuner och landsting, med följande tillägg (kursiv text). 
 
I yttrandets andra stycke:  
… utjämningssystem som gör det lönsamt att investera i tillväxt av stor betydelse ”för hela 
landet. När det byggs nytt i Nacka skapas jobb också i andra delar av landet. Företag i t ex Östersund, 
Vetlanda och Söderhamn levererar byggmaterial och kompetens till de nya bostäderna i Nacka. Bästa 
sättet att skapa nya riktiga jobb i hela landet är därför att bejaka tillväxten i bl a Nacka, inte att 
försvåra tillväxten.”  
 
I yttrandets fjärde stycke:  
… ska delfinansieras av kommunen. ”För att klara åtagandet måste kommunen dessutom finansiera 
en överdäckning av delar av Värmdöleden (väg 222) och delfinansiera en ny bussterminal vid Forum.”  
 

Ärende 
Finansdepartementet har i en promemoria föreslagit förändringar i systemet för 
kommunalekonomisk utjämning. Förslaget innebär att inkomstutjämningen höjs från 
januari 2016 för de kommuner och landsting som betalar avgift. Nacka kommun betalar 
avgift och förändringen skulle innebära en avgiftsökning på 841 kronor per invånare, vilket 
motsvarar drygt 80 miljoner kronor per år. Nacka kommun har i tidigare yttranden till 
regeringen apropå förändringar i utjämningssystemet framfört synpunkten att systemet i 
högre grad ska ge incitament till tillväxt. Det nu liggande förslaget går i helt motsatt riktning 
och genomförs det blir det istället en bromskloss i den fas av stark expansion som Nacka 
kommun står inför. 
 

Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 5 februari 2015 
Förslag till yttrande 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 3 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen noterar informationen och antar stadsledningskontorets förslag till 
remissvar apropå finansdepartementets promemoria (Fi 2015/379) Ändrad inkomstutjämning 
för kommuner och landsting, med följande tillägg (kursiv text). 
 
I yttrandets andra stycke:  
… utjämningssystem som gör det lönsamt att investera i tillväxt av stor betydelse ”för hela 
landet. När det byggs nytt i Nacka skapas jobb också i andra delar av landet. Företag i t ex Östersund, 
Vetlanda och Söderhamn levererar byggmaterial och kompetens till de nya bostäderna i Nacka. Bästa 
sättet att skapa nya riktiga jobb i hela landet är därför att bejaka tillväxten i bl a Nacka, inte att 
försvåra tillväxten.”  
 
I yttrandets fjärde stycke:  
… ska delfinansieras av kommunen. ”För att klara åtagandet måste kommunen dessutom finansiera 
en överdäckning av delar av Värmdöleden (väg 222) och delfinansiera en ny bussterminal vid Forum.”  
 

Yrkanden 
Hans Peters (C) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), Jan-Eric Jansson (KD) 
och Gunilla Grudevall-Steen (FP), bifall till arbetsutskottets förslag. 
 
Khashayar Farmanbar(S) yrkade att kommunstyrelsen skulle anta yttrande enligt bilaga 1 till 
protokollet.  

Beslutsgång 
Ordföranden fann att kommunstyrelsen beslutat avslå Khashayar Farmanbars yrkande till 
förmån för Hans Peters yrkande. 
 
Votering begärdes och verkställdes. 
 
Följande röstade för att bifalla Khashayar Farmanbars yrkande. 
 
Khashayar Farmanbar (S), Helena Westerling (S) och Rolf Wasteson (V). 
 
Följande röstade för att avslå Khashayar Farmanbars yrkande. 
 
Cathrin Bergenstråhle (M), Tobias Nässén (M), Helene Skantze (M), Eva Närvä Eickenrodt 
(M)Gunilla Grudevall-Steen (FP), Hans Peters (C), Jan-Eric Jansson (KD), Sidney Holm 
(MP), och Mats Gerdau (M). 
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Christina Ståldal (NL) avstod från att rösta.  
 
Med nio röster mot tre beslutade kommunstyrelsen avslå Khashayar Farmanbars yrkande. 
 
I enlighet med Cathrin Bergenstråhles yrkande beslutade kommunstyrelsen bifalla 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Moderaterna står entydigt på Nackabornas sida och avvisar bestämt S-MP-regeringens 
förslag om skärpt skatteutjämning. Vi menar att förslaget är en extra beskattning av tillväxt 
och fientligt mot jobb och välfärd i Stockholmsregionen. För Nackas del, som har den 
kanske kraftigaste tillväxten i landet, innebär det att ytterligare 80 Mkr årligen ska 
omfördelas till andra kommuner utöver de 450 Mkr om redan idag går iväg till andra 
kommuner. Stockholmsregionen förlorar sammantaget 867 Mkr med regeringens förslag.  
 
I remissvaret utvecklar vi skälen för att säga nej till regeringens förslag och påtalar att man 
också måste ta hänsyn till att tillväxt kostar. Utöver detta vill vi lyfta fram att de 80 Mkr 
som S-MP ytterligare vill ta från Nacka är betydligt mer än vad Nacka ska bidra med till 
tunnelbaneutbyggnaden (57 Mkr/år, som dock ska hämtas tillbaka i form av 
exploateringsbidrag från de som bygger nytt). Det är en summa som de partier som nu står 
bakom den skärpta skatteutjämningen kritiserat för att vara allt för hög trots att vi med den 
medfinansieringen faktiskt får något för pengarna – tunnelbana och bättre framkomlighet 
för Nackaborna. Det föreliggande förslaget om skärpt skatteutjämning får vi inte något för 
alls. De som främst gynnas är Göteborg och Skåne som får ytterligare 60 resp 100 Mkr.  
 
Det förslag S i Nacka förordar innebär att Nacka ”bara” skulle förlora 75 Mkr, inte 80. Det 
är minst sagt förvånande hur undfallande de är mot regeringen och inte tar parti för sina 
kommuninvånare i Nacka. Överallt i landet torde det vara självklart att man som 
förtroendevald står upp för sina medborgare, men tydligen inte bland Nackas 
socialdemokrater. Det är också avslöjande att Nackalistan, som säger sig vara ”obunden 
men trogen hela Nacka”, avstår i denna viktiga votering. Märkligt med ett parti som inte 
har någon åsikt om hur mycket man ska bidra med till andra kommuner när det handlar om 
dessa gigantiska summor.” 
 
Rolf Wasteson lät anteckna följande. 
 
”Principen om inkomstutjämning är rimlig. Samtidigt så har kommuner med stark 
expansion särskilda kostnader. Socialdemokraternas förslag att använda den etablerade 
tillväxtfaktorn är intressant.” 
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Sidney Holm lät anteckna följande för Miljöpartiet de grönas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Generellt är inkomstutjämningen mellan kommuner bra och nödvändig. Man har dock 
inte i inkomstutjämningen tagit hänsyn till de stora kostnader snabbväxande kommuner 
som Nacka har. Nacka kommun har tagit på sig ett stort samhällsansvar de kommande 
åren vad gäller bostadsbyggande och tillhörande infrastruktur. Vi är medfinansiärer till en 
statlig bro och en regional tunnelbaneutbyggnad. Att dessutom betala in pengar till den 
kommunala inkomstutjämningen blir hämmande för utvecklingen i kommunen.” 
 
Hans Peters lät anteckna följande för Centerpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”Förslaget till ny inkomstutjämning mellan kommuner och landsting är både olyckligt och 
olämpligt. Vi i Centerpartiet förstår syftet, men det skulle slå hårt på Nacka kommun (och 
ett fåtal andra kommuner i Stockholms län och i Skåne). Enligt förslaget ska Nacka bli av 
med skattepengar motsvarande 841 kronor per invånare. Det betyder att förändringen, fullt 
genomförd, dränerar Nacka kommun på drygt 80 miljoner kronor per år. Det är pengar 
som vi verkligen behöver i det expansiva läge kommunen nu befinner sig i. Nacka kommer 
under de närmaste 15 åren att bygga upp mot 20.000 nya bostäder och på så sätt lämnar vi 
vårt bidrag till att lösa en svår bostadsbrist. Nacka tar faktiskt i det avseendet på sig ett 
nationellt ansvar. Att vi då skulle straffas för att det råkar bo några höginkomsttagare i 
kommunen är inte rimligt. Det är INTE Nacka kommun som har gott om pengar! 
 
Genomförs denna ändring i skatteutjämningen så blir det de kommuner som har hög 
tillväxt som får betala. Faktum är att Sverige som nation inte alls vinner på att straffa de 
kommuner och regioner som skapar tillväxt och nya jobb. Nya jobb i Nacka ger också nya 
jobb ute i landet i andra kommuner t.ex. där industrier finns som levererar till byggbolagen 
när de bygger nya bostäder i Nacka. Det ger också jobb i Luleå, Östersund, Vetlanda, 
Gotland mfl. 
 
Vi i Centerpartiet har full förståelse för de kommuner ute i landet som har det svårt med 
arbetslöshet, utflyttning och sociala utmaningar av olika slag. Men det kan inte vara 
tillväxtkommuner i Stockholms län och Skåne som ska ansvara för det. Det måste så klart 
vara en statlig angelägenhet att se till att hela landet fungerar och mår bra. Det ansvaret 
måste staten bli bättre på att ta. Regeringen har ett arbete att göra där.”  
 
- - - - - 
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§ 79 Dnr KFKS 2014/251-007 

Revisionsrapport 5 år 2014 Granskning av intern kontroll 
kopplat till räkenskaperna 
Yttrande till revisorerna 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar stadsledningskontorets förslag till yttrande över revisionsrapport 
nr 5 2014 – Granskning av intern kontroll kopplat till räkenskaperna. 
 

Ärende 
EY har på uppdrag av de förtroendevalda revisorerna i Nacka kommun genomfört en 
granskning av intern kontroll kopplat till räkenskaperna. EY har inte hittat några väsentliga 
brister i sin granskning. Revisorerna har identifierat några utvecklingsområden där de 
rekommenderar att den interna kontrollen förstärks: 
 

 Löner inkl pensioner 
 Materiella anläggningstillgångar 
 Ledningsnära/förtroendekänsliga kostnader 

 
Syftet med granskningen har varit att bedöma status på det åtgärdsarbete som bedrivs av 
kommunen i syfte att förbättra rutiner för internkontroll. Revisorerna noterar med 
tillfredsställelse att flera av de rekommendationer som lämnats under flera år har åtgärdats. 
 
Stadsledningskontoret redovisar att förbättringar har gjorts och görs i linje med det som 
revisorerna rekommenderar och föreslår. Det gäller samtliga rekommendationer och 
förslag.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 4 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 30 januari 2015 
Förslag till yttrande till revisorerna 
Revisionsskrivelse 
Revisionsrapport 5/2014 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 4 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
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Kommunstyrelsen antar stadsledningskontorets förslag till yttrande över revisionsrapport 
nr 5 2014 – Granskning av intern kontroll kopplat till räkenskaperna. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Det verkar både slappt och oengagerat att inte ha fått bukt med tidigare kritik från 
revisorerna angående de s. k. förtroendekänsliga kostnaderna. En åtgärdsplan inklusive 
tidplan bör tas fram. Kritiken mot bristfälligheten gäller rutiner vad gäller verifierade 
underlag av kostnader i form av resor, representation och konferenser. Om inte rätt sorts 
underlag för t ex representation föreligger borde ingen återbetalning utgå. Nackalistan vill 
inte se denna punkt en gång till utan vill se en klar förbättring som inte renderar några 
anmärkningar till nästa genomgång.” 
 
- - - - - 
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§ 80 Dnr KFKS 2014/251-007 

Revisionsrapport 6 år 2014 Uppföljning av tidigare 
granskningar 
Yttrande till revisorerna 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar stadsledningskontorets förslag till yttrande över revisionsrapport 
nr 6 2014 – Uppföljning av tidigare granskningar.  
 

Ärende 
EY har på uppdrag av de förtroendevalda revisorerna i Nacka kommun genomfört en 
uppföljning av 2 tidigare gjorda granskningar avseende informationssäkerhet och ekonomi- 
och verksamhetsstyrning inom den egna produktionen. De konstaterar i rapporten att 
kommunstyrelsen inom många områden genomfört de åtgärder som rekommenderats. Det 
är också positivt att kommunstyrelsen genomför ett omfattande utvecklingsarbete för att 
tydliggöra styrning och ledning av verksamheten. Samtliga områden har dock inte åtgärdats 
varför revisorerna vill lyfta följande områden: 
 
Resultat från uppföljning av Informationssäkerhetsgranskningen: 
 

 Inom IT-området är ansvaret decentraliserat i organisationen avseende inköp av 
IT-utrustning och det är viktigt att kompetens finns ute i dessa frågor. Detta för att 
minimera merkostnader för att utrustning inte är kompatibel samt att avvikelser 
avseende IT-säkerhet uppstår. 

 
 Kommunstyrelsen bör årligen sammanställa en konsoliderad kostnadsuppföljning 

för de samlade IT-verksamheterna. 
 

 Eftersom IT är verksamhetskritiskt för kommunens samtliga verksamheter och 
utgör en stor kostnadspost och bör frågor som rör konkurrensutsättning eller ej 
behöver beslutas av fullmäktige. 

 
Resultat från uppföljningen av styrningen i den egna produktionen: 

 Skapa klarhet i ägaruppdrag och ansvar för drift av produktionsverksamheten. 
 

 Säkerställa att det genom den nya controllerenheten sker en kvalitetsförbättring av 
styr- och uppföljningsprocessen och att ekonomistyrningen blir mer proaktiv. 

  
Syftet med uppföljningen har varit att granska de åtgärder som vidtagits inom identifierade 
förbättringsområden samt vilka resultat som uppnåtts.  
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Stadsledningskontoret redovisar i yttrandet sin syn inom IT–området och redovisar de 
förbättringar som har genomförts. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 5 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 30 januari 2015 
Förslag till yttrande till revisorerna 
Revisionsskrivelse 
Revisionsrapport 6/2014 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 5 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar stadsledningskontorets förslag till yttrande över revisionsrapport 
nr 6 2014 – Uppföljning av tidigare granskningar.  
 

Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade, med instämmande av Sidney Holm (MP), Rolf Wasteson 
(V) och Christina Ståldal (NL), att yttrandet till kommunfullmäktiges revisorer kompletteras 
med ansats på att definiera den obesvarade frågan ”Dock kvarstår fortfarande frågan om 
vad som är en IT-kostnad och inte.” 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
Mats Gerdaus yrkande. 
 

Protokollsanteckning 
Christina Ståldal (NL) lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Definition på IT-kostnader verkar vara av nöden enligt revisorernas kritik. Det är viktigt 
att båda parter menar samma saker vilket inte borde vara så svårt att få till. Nackalistan 
instämmer i yrkandet om klarläggande av den punkten.” 
 
- - - - - 
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§ 81 Dnr KFKS 2015/7-106 

Medlemskap i den ideella föreningen ”Sthlm 6000+”, för 
studentbostadsmässa 2017 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att Nacka kommun ska vara medlem i den ideella föreningen 
”Sthlm 6000+” som anordnar studentbostadsmässa 2017. 
 

Ärende 
Nacka kommun har sedan tidigare varit med i ett samarbete om studentbostadsmässa. 
Inför den mässa som ska hållas år 2017 har de samverkande aktörerna kommit fram till att 
samarbetet bör formaliseras genom en ideell förening. Stadsledningskontoret föreslår att 
kommunen ska gå med i föreningen. För kommunens del ingår planer för minst 400 
studentbostäder. 
 

Handlingar i ärendet 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 7 januari 2015 
Förslag till stadgar 
Projektplan  
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 20 januari 2015 § 4 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
 
Kommunstyrelsen beslutar att Nacka kommun ska vara medlem i den ideella föreningen 
”Sthlm 6000+” som anordnar studentbostadsmässa 2017. 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
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§ 82 Dnr KFKS 2015/99-013 

Medborgarundersökning 2014 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar informationen till protokollet. 
 

Ärende 
Resultatet av medborgarundersökningen hösten 2014 visar att medborgarnas nöjdhet inom 
de flesta områden ligger på fortsatt höga nivåer, i jämförelse med andra kommuner. 
Nöjdheten med hur kommunen sköter sina verksamheter har ökat sedan 2013. Förskolan, 
grund- och gymnasieskolan fortsätter vara områden där medborgarna har en mycket hög 
nöjdhet, i jämförelse med andra kommuner. Sett över tid har resultaten förbättrats inom 
områdena miljöarbete, stöd till utsatta, äldreomsorg och gator och vägar. Tillgången till 
återvinningscentraler är ett av få områden där nöjdheten bland medborgarna understiger 
snittet för andra kommuner. I likhet med de flesta andra kommuner får Nacka lägst betyg 
när det gäller påverkan. Medborgarundersökningen i Nacka görs varje höst och genomförs 
av Statistiska centralbyrån. 
 

Handlingar i ärendet 
Ekonomienhetens tjänsteskrivelse den 29 januari 2015 
Tabeller och diagram 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 6 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen noterar informationen till protokollet. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckning 
Mats Gerdau (M) lät anteckna följande för Moderaternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Medborgarundersökningen visar överlag mycket bra och stigande värden. Nackaborna blir 
allt mer nöjda med kommunen och servicen. Särskilt roligt är att fler anser att kommunen 
ger bra stöd till utsatta personer och att förtroendet för att kommunens politiker och 
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tjänstemän arbetar för kommunens bästa ökar. Inte desto mindre ser vi behov av 
förbättringar när det gäller bl a idrottsmöjligheter och miljöinsatser och vill erinra om att vi 
nu arbetar med och avsatt pengar för nya konstgräsplaner, simhall i Boo och ny 
återvinningscentral och inrättat en miljömålskommitté för att arbeta vidare med våra lokala 
miljömål.” 
 
- - - - - 
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§ 83 Dnr KFKS 2015/92-103 

Verksamhetsberättelse 2014 för kommunstyrelsens 
brottsförebyggande råd med lokala trygg- och 
säkerhetsråd 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar verksamhetsberättelsen 2014 för kommunstyrelsens 
brottsförebyggande råd med lokala trygg- och säkerhetsråd till protokollet. 
 

Ärende 
Inom trygg- och säkerområdet fanns till utgången av mandatperioden 2014 dels ett 
kommungemensamt brottsförebyggande råd (BRÅ), dels fyra lokala trygg- och säkerråd 
(TRÅ). 
 
Verksamhetsåret 2014 startade med en gemensam uppstart då statistik och information 
presenterades för alla TRÅ och BRÅ. Utifrån denna arbetade sedan respektive råd fram de 
prioriterade områden de ville arbeta med 2014. De lokala TRÅna tog varje år fram en 
handlingsplan, prioriterade områden eller teman enligt vilken arbetet i rådet skulle bedrivas. 
Förebygga alkohol- och drogkonsumtion finns med som tema i alla TRÅ, några andra 
gemensamma teman var psykisk ohälsa, samverkan med köpcentra och fritidsmöjligheter.  
 
Den nya nämndorganisationen beslutades  2014-11-24. Den innebär att brottsförebyggande 
rådet blir kvar men att de lokala trygg- och säkerråden togs bort i nuvarande form. De 
lokala TRÅ menar att även forsättningsvis behövs samverkan med lokalsamhällena kring 
trygg och säkerhetsfrågor. Former måste utvecklas för att hantera såväl dagsaktuella som 
mer långsiktiga frågor. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 11 
Förnyelseenhetens tjänsteskrivelse den 28 januari 2015 
Verksamhetsberättelse 2014 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 11 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen noterar verksamhetsberättelsen 2014 för kommunstyrelsens 
brottsförebyggande råd med lokala trygg- och säkerhetsråd till protokollet. 
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar (S) lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Lokala TRÅ i Nacka har fyllt en viktig funktion och det är oroande att den moderatledda 
majoriteten beslutade i sin budget att avskaffa finansieringen och därmed i praktiken helt 
avskaffa de lokala TRÅ. Att jobba med trygghets- och säkerhetsfrågor när berörda invånare 
är en stor styrka som Nacka nu har tappat.” 
 
Monica Brohede Tellström (FP) lät anteckna följande för Folkpartiets 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”För att uppnå ett bra resultat med det brottsförebyggande arbetet är det viktigt att det nya 
BRÅ kan bibehålla den samverkan som funnits i de lokala samhället i kommundelarna, 
trots att inte de lokala TRÅ finns kvar. Arbetsformerna måste utvecklas på ett sådant sätt 
att skolor, föreningar, företag, polis, socialtjänst m.fl är delaktiga i den brottsförebyggande 
dialogen.” 
 
Hans Peters (C) instämde i Folkpartiets protokollsanteckning. 
 
Jan-Eric Jansson (KD) lät anteckna följande för Kristdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”TRÅ Fisksätra/Saltsjöbaden har varit ett synnerligen värdefullt och framgångsrikt redskap 
för att förebygga oro och problem i kommunens kanske enda miljonprogramsområde. 
TRÅ ska ha en icke föraktfull del av äran för att Fisksätra i dag är en trivsam stadsdel. 
 
Kristdemokraterna anser att det måste finnas mycket starka skäl om den funktion som 
TRÅ Fisksätra/Saltsjöbaden haft ska förändras mer än marginellt. Vi utgår ifrån att det nya 
BRÅ  har möjlighet att utforma sin delaktighet för Fisksätra på ett sådant sätt att det 
trygghetsskapande arbetet i Fisksätra inte äventyras. Om det visar sig att nuvarande 
organisation inte förmår att möta behoven är vi helt inställda på att ompröva nuvarande 
organisationsform.” 
 
- - - - - 
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§ 84 Dnr KFKS 2013/137-012 

Tidiga och tydliga insatser för barn och unga 
Slutrapport 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar rapporten till protokollet. 
 

Ärende 
Fyra tillfälliga satsningar för tidiga insatser för barn och unga i behov av stöd genomfördes 
under 2013 och 2014. Satsningarna rörde stimulans för goda exempel och goda idéer, tydlig 
och lättillgänglig information, samlad bild av barn och unga i behov av stöd samt tidiga 
insatser tidigt i livet och avsikten var att satsningen skulle inspirera och stimulera. Det har 
varit flera positiva saker med insatserna. Det har funnits intresse för att lära mer, 
föreläsningarna har varit välbesökta och populära. Det har också upplevts positivt av 
deltagarna att satsningen gällt små barn i förskoleåldern. Dessutom har det upplevts 
positivt att det är en gemensam satsning av kommunen och inte av respektive produktion. 
Även att samarbeta över verksamhetsgränserna i projektgrupperna har upplevts positivt.  
 
Satsningen har gett fokus på en viktig fråga. Även om de av kommunstyrelsen avsatta 
stimulansmedlen inte användes till fullo utan det mesta skedde med interna resurser satte 
det ändå igång ett arbete som annars kanske inte prioriterats.  
 
Det har i vissa delar varit kort om tid att genomföra alla fyra delar av tidiga insatser. 
Arbetet med att ta fram indikatorer för en samlad bild av antalet barn och unga i behov av 
stöd är viktigt men visat sig vara svårt. Det arbetet behöver fördjupas och diskussion kring 
hur detta kan följas upp kontinuerligt behöver fortsatt diskuteras. 
 
Detta var en kortsiktig satsning. För att följa upp och kunna se effekter krävs mer än bara 
tillfällig insatser. Föreläsningarna och de andra insatserna kan vara en start på samverkan. 
Men det krävs mer än så för att det ska bli ett verkligt samarbete mellan olika verksamheter 
exempelvis skola, förskola och socialtjänst. Det behövs långsiktighet och samverkan över 
verksamheter för att få fokus på barnens bästa. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 12 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 28 januari 2015 
Uppföljning av Nackas särskilda satsning på tidiga insatser 2013-2014 
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Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 12 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen noterar rapporten till protokollet. 
 

Yrkanden 
Jan-Eric Jansson (KD) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Jan-Eric Janssons yrkande. 
 

Protokollsanteckningar 
Jan-Eric Jansson lät anteckna följande för Kristdemokraternas kommunstyrelsegrupp. 
 
”Tidiga insatser var ett projekt som initierades av kristdemokraterna i Nacka. Projektet har 
på många punkter varit framgångsrikt, människor har blivit involverade och aktiva för att 
fler barn och unga ska få bättre uppväxtvillkor. Nya ”metoder” har prövats och fått en 
fortsättning i ordinarie arbete. Att vi i Alliansen öronmärkte 3 milj var ett uttryck för en 
prioritering som vi har. I anslaget av projektpengar skapade vi möjligheter för 
verksamheten att utveckla sitt arbete för barn och ungas bästa. Det vi är kritiska mot är att 
bara 558000 kr använts av avsatta 3 miljoner kr. Det måste ha skett en omprioritering 
någonstans i den kommunala organisationen som vi ifrågasätter. Det viktiga är inte att vi 
kristdemokrater får som vi vill utan att det finns barn och ungdomar i Nacka som kunde 
fått ett bättre utgångsläge för sina liv om tillgängliga resurser hade använts fullt ut. Vi är 
övertygade om att allt har inte gjorts färdigt i Nacka för att skapa de bästa 
uppväxtvillkoren. Mer pengar förändrar inte allt men kan göra stora skillnader för enskilda 
individer när de får rätt stöd. 
 
Khashayar Farmanbar lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Projektrapporten pekar på brister gällande bland annat kortsiktigheten av insatser. Trots 
dessa brister visar rapporten att det var en bra start. För att nå goda resultat över tiden 
behövs långsiktigt och målmedvetet arbete.” 
 
- - - - - 
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§ 85 Dnr KFKS 2015/106-002 

Kommunstyrelsens instruktion och delegationsordning 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar stadsledningskontorets förslag till instruktion och delegationsord-
ning. 
 
Punkten 19 sid 5 justeras enligt följande. 
Besluta om avgifter för egen fritidsklubbsverksamhet. Enhetschef ändras till Rektor 
 

Ärende 
Kommunstyrelsens instruktion för verksamhetsansvar och delegation av beslutanderätt 
finns samlade i ett gemensamt styrdokument som kallas ”kommunstyrelsens instruktion 
och delegationsordning”. Stadsledningskontoret har gjort en översyn av dokumentet.  
 
Kontoret föreslår justeringar som avser hur tjänstemannaorganisationen är sammansatt. 
Det tydliggörs att direktör kan vara chef även för en tjänsteman med ett tydligt strategiskt 
uppdrag inom direktörens ansvarsområde. En sådan tjänsteman tillhör en enhet men har 
direktören som chef, inte enhetschefen. I övrigt kvarstår att enhetschef inom myndighets- och 
huvudmannaorganisationen respektive rektor/förskolechef och verksamhetschef inom den kom-
munala produktionen av välfärdstjänster har fullt ansvar för inriktning, mål, organisation, 
ekonomi, resultat, personal, arbetsmiljö och utveckling. Stadsledningskontorets funktion 
och direktörernas uppdrag beskrivs på ett tydligare sätt, liksom att alla direktörer tillhör 
stadsledningskontoret. 
 
I delegationsordningen har förändringar gjorts främst inom fastighets- och exploaterings-
områdena. Inom personalområdet har den sedan tidigare beslutade anställningsprövningen 
inom myndighets- och huvudmannaorganisationen förts in så den syns där det står vem 
som får besluta om anställningar. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 13 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 6 februari 2015 
Förslag ny instruktion och delegationsordning 
Nu gällande instruktion och delegationsordning 
 



 
105 
(117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 13 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen antar stadsledningskontorets förslag till instruktion och delegationsord-
ning. 
 

Yrkanden 
Sidney Holm (MP) yrkade, med instämmande av Khashayar Farmanbar (S), Rolf Wasteson 
(V) och Christina Ståldal (N), att punkt 89-91 i arbetsutskottets förslag till instruktion och 
delegationsordning skulle utgå. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden fann att kommunstyrelsen beslutat avslå Sidney Holm yrkande  
 
Votering begärdes och verkställdes. 
 
Följande röstade för att bifalla Sidney Holms yrkande. 
 
Khashayar Farmanbar (S), Helena Westerling (S), Sidney Holm (MP), Rolf Wasteson (V) 
och Christina Ståldal (NL).  
 
Följande röstade för att avslå Sidney Holms yrkande. 
 
Cathrin Bergenstråhle (M), Tobias Nässén (M), Helene Skantze (M), Eva Närvä Eickenrodt 
(M), Gunilla Grudevall-Steen (FP), Hans Peters (C), Jan-Eric Jansson (KD), och Mats 
Gerdau (M). 
 
Med åtta röster mot fem beslutade kommunstyrelsen avslå Sidney Holms yrkande. 
 
Kommunstyrelsen beslutade bifalla arbetsutskottets förslag. 
 
Punkten 19 sid 5 justeras enligt följande. 
Besluta om avgifter för egen fritidsklubbsverksamhet. Enhetschef ändras till Rektor 
 

Reservationer 
Khashayar Farmanbar reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
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Sidney Holm reserverade sig mot beslutet för Miljöpartiets kommunstyrelsegrupp och 
ingav följande. 
 
”Kommunens revisorer anser att det strider mot kommunallagen när kommunstyrelsen 
delegerar ärenden som avser verksamhetens mål, inriktning, omfattning eller kvalitet. 
Miljöpartiet instämmer i revisorernas kritik och menar att kommunallagens § 34 är väldigt 
tydlig på den här punkten 
”34 § I följande slag av ärenden får beslutanderätten inte delegeras:  
1. ärenden som avser verksamhetens mål, inriktning, omfattning eller kvalitet,” 
Punkterna 89-91 i stadsledningskontorets förslag till instruktion och delegationsordning 
bryter mot kommunallagen. Denna typ av beslut ska inte delegeras till ett utskott utan 
fattas av kommunstyrelsen.” 
 
Christina Ståldal reserverade sig mot beslutet för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
Rolf Wasteson reserverade sig mot beslutet och ingav följande. 
 
”Delegationsordningens §89-91 bör utgå. Det bör vara självklart att frågor om nedläggning 
av kommunal verksamhet liksom mål och inriktning för den ska tas i Kommunstyrelsen 
och inte dess utskott.” 
 

Protokollsanteckning 
Christina Ståldal lät anteckna följande för Nackalistans kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nackalistan instämmer i Mp:s yrkande för bl a punkterna 89 – 91 och deras rättsliga status 
i förhållande till kommunallagen. Så lite som möjligt av viktiga ärenden borde av 
demokratiska skäl delegeras till en begränsad liten bekväm klick som ofta säger Ja till 
majoritetens förslag om stadsplanering. De som oftare säger Nej är nu utrensade som 
Nackalistan. Frågan är vad för slags ledarskap detta är och vilka konsekvenser för 
demokratin det kommer att få. Detta förslag till delegationsordning verkar vara ett tidens 
tecken för den nyordning som är i Nacka. Styrningen i Nacka går nu tvärt emot devisen 
Öppenhet och Mångfald och alltmer mot Slutenhet och Enfald och långt ifrån devisen att 
Nacka ska vara bäst på att vara kommun.” 
 
- - - - - 
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§ 86 Dnr KFKS 2012/577-001 

Nacka kommuns tjänstemannaorganisation 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar informationen till protokollet och överlämnar 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse till nämnderna för kännedom. 

Ärende 
Hur kommuner organiserar sina tjänstemannaorganisationer ser idag ut på många olika sätt. 
Nacka kommun har sedan 2003 en organisation där tjänstemannaorganisationen är indelad 
i en del som kallas myndighets- och huvudmannaorganisation och en del som ansvarar för 
produktion av välfärdstjänster. De är organiserade på olika sätt beroende på att de har olika 
uppdrag. I detta ärende beskriver stadsledningskontoret vad respektive del har för funktion 
och hur de är organiserade.  
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 14 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 5 februari 2015 
Organisationsskiss kopplingen myndighets- och huvudmannaenheter och nämnder 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 14 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen noterar informationen till protokollet och överlämnar 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse till nämnderna för kännedom. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med arbetsutskottets förslag. 
 
- - - - - 
 
  



 
108 
(117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 87 Dnr KFKS 2012/577-001 

Processtyrning av Nacka kommuns verksamhet 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen definierar processer enligt stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 5 
februari 2015. Tjänsteskrivelsen överlämnas till nämnderna för kännedom. 
 
Kommunstyrelsen uppdrar till stadsledningskontoret att utarbeta en beskrivning av 
innehållet i processerna, som ska anmälas till kommunstyrelsen senast vid dess 
sammanträde den 16 juni 2015. 
 

Ärende 
År 2003 beslutade kommunfullmäktige att kommunen ska tillämpa en modell för styrning 
och ledning som kallas processtyrning. Processtyrning är ett sätt att se på en verksamhet 
som en kedja av aktiviteter, som ska fungera på bästa möjliga sätt. Processtyrningen har 
utvecklats oavbrutet sedan 2003. Det finns nu ett behov att uppdatera organisationens 
kunskap om vad processtyrning innebär och att definiera de styr-, huvud- och stödprocesser 
som ger dem som bor och verkar i Nacka bästa möjliga kommunala verksamhet. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 15 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 5 februari 2015 
 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 15 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen definierar processer enligt stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 5 
februari 2015. Tjänsteskrivelsen överlämnas till nämnderna för kännedom. 
 
Kommunstyrelsen uppdrar till stadsledningskontoret att utarbeta en beskrivning av 
innehållet i processerna, som ska anmälas till kommunstyrelsen senast vid dess 
sammanträde den 16 juni 2015. 
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Yrkanden 
Khashayar Farmanbar (S) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag med tillägget att 
kommunens processtyrning ska kompletteras med en huvudprocess som kan arbeta över 
befintliga processrör för att ta tillvara medborgarintresset. 
 

Beslutsgång 
Med avslag på Khashayar Farmanbars yrkande beslutade kommunstyrelsen i enlighet med 
arbetsutskottets förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Khashayar Farmanbar lät anteckna följande för Socialdemokraternas 
kommunstyrelsegrupp. 
 
”Nacka kommuns processtyrningsmodell som enbart verkar i separata rör motverkar 
innovation, kreativitet och effektiv problemlösning. Vi noterar att det saknas strukturer för 
att hantera, koordinera och problemlösa i frågor som rör fler än en process.  Med stor 
sannolikhet minskas chansen att hitta pragmatiska och nytänkande lösningar, minska 
kunskapsöverföringen mellan tjänstemän och "best practice" går förlorad när det saknas 
strukturer, mötesplatser och forum. Vi saknar processen som blickar framåt och följer 
medborgaren över tid genom flera processer, håller ihop medborgarresan och innovativt 
löser Nackas unika utmaningar.” 
 
- - - - - 
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§ 88 Dnr KFKS 2015/107-001 

Förtydligat huvudmannaansvar enligt skollagen mellan 
utbildningsnämnden och kommunstyrelsen 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar den lagrumsindelade redovisningen av hur skollagens 
huvudmannaansvar fördelar sig mellan utbildningsnämnden och kommunstyrelsen utifrån 
av kommunfullmäktige antagna regementen (”lagrumsnyckel”). 
 
Kommunstyrelsen noterar informationen i övrigt till protokollet. 
 

Ärende 
I skollagen används begreppet ”huvudmän inom skolväsendet”. Begreppet innebär att 
kommunen är huvudman för kommunalt drivna skolor och att fristående skolor är sina 
egna huvudmän. Eftersom skollagens huvudmannabegrepp skiljer sig åt från hur Nacka 
generellt definierar vad som är en ”huvudman”, har stadsdirektören låtit göra en utredning 
som ska visa hur ansvaret som huvudman enligt skollagen fördelar sig mellan 
utbildningsnämnden som finansieringsansvarig nämnd och kommunstyrelsen som ansvarig 
för de kommunala skolorna. Under arbetet blev det tydligt att det politiska ansvaret för den 
del av skollagens huvudmannaansvar som innebär att tillhandahålla skolverksamhet, ska 
ligga på kommunstyrelsen. I de reglementen som kommunfullmäktige antog för den nya 
nämndorganisationen den 24 november 2014, § 216, har därför skillnaden mellan 
utbildningsnämndens och kommunstyrelsens ansvar tydliggjorts. Till stöd för att i vardagen 
lätt se vem som ansvarar för vad, har en så kallad lagrumsnyckel tagits fram. I den står det 
vilken nämnd som är ansvarig för vilket lagrum i skollagen.  
   
De justeringar som kommunfullmäktige har gjort medför att såväl kommunstyrelsen som 
utbildningsnämnden behöver se över sina delegationsordningar, om de vill att utskott eller 
tjänsteman ska kunna fatta beslut på nämndens/styrelsens vägnar inom skolområdet. 
 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 17 februari 2015 § 3 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 5 februari 2015 
Huvudmannautredning  
Lagrumsnyckel 
 



 
111 
(117) 

 2 mars 2015 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 17 februari 2015 § 3 
Kommunstyrelsens verksamhetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen noterar den lagrumsindelade redovisningen av hur skollagens 
huvudmannaansvar fördelar sig mellan utbildningsnämnden och kommunstyrelsen utifrån 
av kommunfullmäktige antagna regementen (”lagrumsnyckel”). 
Kommunstyrelsen noterar informationen i övrigt till protokollet. 
 

Yrkanden 
Tobias Nässén (M) yrkade bifall till verksamhetsutskottets förslag. 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Tobias Nässéns yrkande. 
 
- - - - - 
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§ 89 Dnr KFKS 2014/979-008 

IT-kunskap för alla äldre 
Politikerinitiativ den 17 november 2014 Mats Gerdau (M)  

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att stödja SeniorNet för att erbjuda äldre Nackabor IT-
utbildning. Kommunstyrelsen bifaller i huvudsak stadsledningskontorets förslag men anser 
inte att något pilotprojekt behövs. Inriktningen ska i stället vara att SeniorNet initialt får 
resurser under våren/sommaren för att kunna arbeta fram upplägg och innehåll samt 
förbereda marknadsföring, för att sedan starta utbildningen under hösten. För att säkra att 
kommunens bidrag går till önskad dimensionering av utbildningen ska sociala 
kvalitetsenheten följa upp insatsen och rapportera till kommunstyrelsens arbetsutskott.  
 

Ärende 
I ett politikerinitiativ finns förslag att alla pensionärer, till låg kostnad, ska kunna få en 
grundutbildning i internet så att man klarar internetbank, maila och lär sig grunderna i hur 
sociala medier fungerar och vad de kan användas till. Idag finns motsvarande utbildningar 
för äldre i SeniorNets regi.  
 
Pensionärsföreningarna bedömer att det finns behov av IT utbildning för äldre. Några 
utmaningar är kommunikation, att behoven av utbildning är på olika nivå och att hitta 
lämpliga utbildare. SeniorNet är en ideell verksamhet som inte kan ha utbildningar i en 
större omfattning än vad de har idag. Det krävs annan organisation för att genomföra en 
större utbildningssatsning samtidigt är det viktigt att få tillgång till SeniorNets kompetens 
och erfarenhet. För att säkra att kommunens bidrag går till önskad dimensionering av 
utbildningen ska sociala kvalitetsenheten följa upp insatsen och rapportera till 
kommunstyrelsens arbetsutskott. 

Handlingar i ärendet 
Kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 25 
Stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 2 februari 2015 
Politikerinitiativ 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsens arbetsutskott den 17 februari 2015 § 25 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslog kommunstyrelsen fatta följande beslut. 
Kommunstyrelsen beslutar att i samverkan med SeniorNet genomföra ett pilotprojekt med 
IT-utbildning. Projektet ska genomföras under våren 2015 och vara slutfört senast 31 
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oktober 2015. Projektet finansieras md maximalt 75 000 kronor, inom kommunstyrelsens 
internbudget. 
 
Utformning av uppdraget, rollfördelning, kommunikation med mera ska tas fram i 
samspråk mellan sociala kvalitetsenheten och SeniorNet. Kommunstyrelsen bemyndigar 
kommunstyrelsens arbetsutskott att fatta formellt beslut om att starta projektet. 
 
Pilotprojektet ska ha följande inriktning. 

- Den ska genomföras där det bor äldre som idag är svåra att motivera till att delta i 
utbildning.  

- Utbildningarna sker lokalt med fokus på att det ska vara enkelt för äldre att ta sig 
till lokalen. 

- Utbildningen ska vara fokuserade på vardagskunskap inom IT. 
- Uppdraget omfattar såväl utbildning som support och uppföljning.  
- Utbildningsgrupperna bör inte vara större än 10 personer och piloten ska omfatta 

minst 3 sådana grupper.  
- Pilotprojektet bör vara genomfört innan 1 juli och uppföljning genomförd av 

sociala kvalitetsenheten sista augusti. 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Khashayar Farmanbar (S), Hans Peters (C), 
Jan-Eric Jansson (KD), Sidney Holm (MP) och Gunilla Grudevall-Steen (FP), bifall till 
följande förslag. 
 
”Kommunstyrelsen beslutar att stödja SeniorNet för att erbjuda äldre Nackabor IT-
utbildning. Kommunstyrelsen bifaller i huvudsak stadsledningskontorets förslag men anser 
inte att något pilotprojekt behövs. Inriktningen ska i stället vara att SeniorNet initialt får 
resurser under våren/sommaren för att kunna arbeta fram upplägg och innehåll samt 
förbereda marknadsföring, för att sedan starta utbildningen under hösten. För att säkra att 
kommunens bidrag går till önskad dimensionering av utbildningen ska sociala 
kvalitetsenheten följa upp insatsen och rapportera till kommunstyrelsens arbetsutskott.” 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med Mats Gerdaus yrkande. 

Protokollsanteckningar 
Hans Peters lät anteckna följande för Centerpartiets kommunstyrelsegrupp. 
 
”En idé är att låta något eller några studieförbund anordna utbildningarna i IT-kunskap. 
Där finns kunskap och erfarenheter om hur man lägger upp det på ett pedagogiskt och bra 
sätt.” 
- - - - -  
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§ 90 Dnr KFKS 2014/825-113 

Val av en ledamot (FP) till styrelsen för Tyresåns 
vattenvårdsförbund för perioden 2015-2018 

Beslut 
Som ledamot väljs Bjarne Hansson, Fågelbovägen 27, 131 33 NACKA. 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsen den 12 januari 2015 § 33 
Ärendet bordlades. 
 
- - - - - 
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§ 91 Dnr KFKS 2014/825-113 

Val av ett ombud (FP) i Boo Energi Ekonomisk förening 
fr.o.m. årsmöte 2015 t.o.m. årsmöte 2016 

Beslut 
Som ombud väljs Göran Fredriksson, Saltsjöbadsvägen 41B, 131 50 SALTSJÖ-DUVNÄS. 

Ärendets tidigare behandling 

Beslut i kommunstyrelsen den 12 januari 2015 § 41 
Ärendet bordlades. 
 
- - - - - 
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§ 92 Dnr KFKS 2014/816-055 

Upphandling Banktjänster 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar Nordea för kommunens banktjänster. 
 
Beslutet förklaras omedelbart justerat. 
 

Ärende 
Nuvarande bankavtal avseende banktjänster upphör att gälla fr.o.m. 2015-04-30 och 
ersättas av ett nytt som sträcker sig 5 år från avtalets tecknande med rätt till två års 
förlängning. Nordea har sammanvägt lämnat det förmånligaste anbudet. För de löpande in-
/utbetalningarna innebär det en kostnad på 387 tkr per år. Jämfört med nuvarande avtal 
kommer kostnaden minska med ca 200 tkr. På checkräkningskrediten erbjuder Nordea en 
ränta på inlåning på 0,151 % (Stibor v 1, 0,041 %) upp till 150 mkr och 0,441 % (Stibor v 1, 
0,041 %) på utlåning. 

Handlingar i ärendet 
Controllerenhetens tjänsteskrivelse den 24 februari 2015 
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade i enlighet med controllerenhetens förslag. 
 
- - - - - 
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§ 93 

Övriga frågor – sex inkomna politikerinitiativ 
 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att överlämna politikerinitiativen till stadsledningskontoret för 
utredning och förslag till beslut. 

Ärende 
Till dagens sammanträde har sex politikerinitiativ har inkommit från kommunstyrelsens 
tjänstgörande ledamöter. 

Politikerinitiativ (NL) 
Christina Ståldal (NL) lämnade ett politikerinitiativ på sammanträdet angående adjungerade 
ledamöter i kommunstyrelsens utskott. 

Politikerinitiativ (M) 
Mats Gerdau, Cathrin Bergenstråhle och Tobias Nässén (M) lämnade ett politikerinitiativ 
på sammanträdet med förslag om att stadsledningskontoret får i uppdrag att återkomma 
med ett förslag till framkomlighetsstrategi för kommunen. 

Politikerinitiativ (S) 
Khashayar Farmanbar och Helena Westerling (S) lämnade fyra politikerinitiativ på 
sammanträdet.  
 
1. 
Ett initiativ med förslag om att Nacka kommun köper statyn av tanten med väskan och 
använder den i samband med upprustning av någon av våra kommundelar eller i 
stadsbygget. 
 
2. 
Ett initiativ med förslag om målmedveten satsning på tidiga insatser för barn och unga. 
 
3.Ett initiativ med förslag om ett förtydligat huvudmannaskap mellan AFN och KS. 
 
4. 
Ett initiativ med förslag om att ledamöter och ersättare i kommunstyrelsen ska kunna delta 
vid utskottens möten. 
 
- - - - -  


